
LETO II. - št. 42 V KOČEVJU, DNE 12. OKTOBRA 1957 Cena 10 din

tudi mladina je številno zastopana pri kandidatih

Zbopi UDlimeu o ribnišKi oblini
Zbori volivcev so na področju rib

niške občine v glavnem končani. Za 
občinski zbor so se zaključili do 
določenega roka, za zbor proizva
jalcev pa so v polnem teku in bo
do končani še pred določenim ro
kom.

V glavnem so bili zbori volivcev 
dobro pripravljeni in tudi pravi 
kandidati izbrani, tako da bo bo
doči občinski ljudski odbor imel do-

r9Lai ttomental

ZAKON O DAVKIH

Zvezna ljudska skupščina bo v 
kratkem sprejela več novih zako
nov. O nekaterih smo že pisali, 
danes pa na kratko o bistvenih 
novostih, Id so predvidene za no
vi zakon o davkih.

Osnutek novega zakona pred
videva osem vrst davkov: dohod
nino, davek na tujo delovno silo, 
zemljarino, prometni davek, da
vek na dediščine in darila, davek 
na premoženje, občinska dohod
nina in posebni krajevni prispe
vek.

Davek od dohodnine zajema: 
dohodnino od kmetijstva, samo
stojnih poklicev, premoženja in 
premoženjskih pravic, dohodke 
avtorskih pravic in dohodke iz 
delovnega razmerja. Ta dohodni
no se obračunava vsako leto po
sebej in po progresivni lestvici. 
Dohodnino od kmetijstva plača 
lastnik zemljišča in sicer tudi te
daj, če da zemljo v zakup. Za
kupnik plača v tem primeru da
vek od dohodkov samostojnih po
klicev. Davčna osnova je za te 
oblike dohodnine katastrski do
hodek. Novost tega osnutka je 
tudi v tem, da se upošteva za 
eno davčno osnovo katastrski do
hodek zemljišč na področju ene
ga okraja in ne vse FLRJ, na 
področju drugega okraja pa se 
zaračunava posebej.

Nova ugodnost za kmetovalce 
je, da je odpis dohodnine možen, 
če je bila zaradi elementarnih ne
sreč uničena ena četrtina posa
mezne kmetijske kulture, med
tem, ko je bilo do sedaj predvi
deno, da je odpis možen šele, če 
je bilo uničeno 25 odst. vseh kme
ti js kili kultur enega gospodar
stva.

Nadalje so v osnutku navede
na določila o pavšalni obdavčit
vi, dohodnini od premoženja, po
sebnost pa je davek na dohodke 
iz delovnega razmerja, ki naj bi 
ga plačevali vsi, ki imajo dohod
ke iz rednega in dopolnilnega de
lovnega razmerja ter tudi uži
valci pokojnin in invalidnin! Več 
jasnosti o tem davku, ki bi pri
zadel vse delavce, upokojence in 
zadružnike, zaenkrat še ni.

Osnutek predvideva, da lahko 
občine za svoje potrebe uvedejo 
občinsko dohodnino, Id sme zna
šati največ 10 odst. davčne osno
ve. Posebnost je tudi krajevni 
prispevek, ki ga smejo uvesti ob
čine, mesta, posamezne vasi, za
selki, pa tudi ulice. Prispevek je 
namenjen za izgradnjo komunal
nih, gospodarskih, zdravstvenih 
in drugih potreb. Ta prispevek se 
»me uvesti šele takrat, ko je o 
teni odločil zbor volivcev. Prispe
vek ni predviden samo v denarju, 
mnpak tudi v materialu, delu, 
Prevozu in drugih sredstvih. Pred
pisati se sme največ 3 odst. skup- 
k,k prejemkov, zavezancev' tega 
Prispevka, do 15 dni dela v letu 
j1? posameznika itd. Dela morajo 

*ti oproščene žene nad 50 let in 
(,1<lS,ii nad 55 let starosti, pa tu
rni bolnild, noseče žene in osebe 
,tuajše od 18 let.

Določeni so tudi nekateri novi 
rei'11* Ilriiemi- Pravica, do odme- 
, davkov in povračila preveč pla- 
Qllub davkov zastara v petih le- 
Wba oti ctlmcri dovoljena pri
hodi«. 'v okraino upravo za do- 
videnih osnutku Pa -,!l večpred- 
šušmarjekazenskih sankcij za

je to samo osnutek,n J« to samo osumi.it)

kn j hi 1 SV°je pripombe. O tem, 
b»J ‘ ? Za^onu o davkih, ko ga 
i, sPr[‘j<;kl ljudska skupščina, pa 
komo se poročali. Mc

KRATKE VESTI 
OD TU IN TAM

Jugoslovanski prosvetni delavci 
bodo v drugi polovici oktobra odpo
tovali na Poljsko, kjer si bodo v 
10 dneh ogledali nekatera poljska 
kulturna središča in se pogovarjali 
o sodelovanju na kulturnem pod- 

direktni proizvajalci zelo zaintere- ročju obeh dežel, 
si rani na tem, da razširijo podjetje. Jugoslovanska investicijska ban- 

Ves kolektiv LIP je odločno ob- ka je na svoji zadnji seji med dru-
sodil nasprotovanje, ki ga vodijo gimi odobrila kredite za rekon-
nekateri ljudje proti podjetju. To stmkcijo tudi Mariborski tekstilni

finski zbor — trg Ribnica kandidi- nasprotovanje ni naperjeno proti tovarni 149 milijonov 495.000 din,
rajo tudi tri žene, v volilni enoti posameznim osebam, temveč je tovarni obutve »Peko« v Tržiču pa
Hrovača pa kandidirata dva, en proti širjenju podjetja. Nerazumlji- 146 milijonov 778.000 dinarjev.

6400 ton premoga nakopljejo

bre odbornike, s tem .pa bo tudi de- se je ugotovilo, da so delavci 
lo mnogo lažje in plodnejše.

Tudi mladina je številno zastopa
na pri kandidatih, le žena kandidi
ra premalo. Na LIP Ribnica kan
didirajo tri, v I. volilni enoti za ob-

moški in ena žena, drugje pa žensk vo je, kakšen interes imajo tiljud-
zda^saTdan1? rafniku

EvHŠHS 5=L=H5» SsšSS
rečeno, izbira nikjer ni bila slaba. 

Obiskal sem nekaj zborov voliv-
kolektivu in občini kot celoti. pravami.

Zanimiv zbor volivcev je bil-tu-
Da bi bila žetev obila v prihodnjem letu

cev. V volilni enoti Gorenja vas di v opekami v Ribnici. Od vsega 
kandidirata dva, po mnenju vseh kolektiva je manjkal le en sam in 
občanov, najmočnejša kandidata, še ta se ni mogel udeležiti zbora iz 
Škoda je le, da bo izvoljen le eden, upravičenih razlogov. Za dobro

SAMO STANOVANJA?
sko dobro razgledana.

Zbor volivcev v Ribnici je pote
kal zelo lepo. Volivci so razpravlja-

jetja in sindikalna organizacija.
Na obrazih vseh članov kolekti

va si lahko opazil navdušenje in

ker sta oba politično in gospodar- udeležbo je poskrbelo vodstvo pod- številni zbori volivcev so poka- gradnjo kaže, da ne bodo izčrpana, vanjsko izgradnjo rastejo avtoma-
zali živ interes za probleme naše Čemu to? 
stanovanjske izgradnje. Ni noibene- Naši

---------- -r- - - - ... ga dvoma, da velja tudi za nas, rala v ---------- -
li o raznih stvareh. Predsednik ob- istočasno tudi enotnost tega -kolek- ve]ja ^ številne dežele v sve- popolnoma spremeniti značaj svo- da kakor lani, predvsem zaradi po-
čine je orisal delo občinskega ljud- tiva. tu da je izgradnja stanovanj za- jega dela. še pred dvema letoma večanih osebnih dohodkov zaposle-
skega odbora za vso mandatno do- Volivci so predlagali 5 kandida- naglo naraščajočega prebival- smo gradili predvsem industrijske nih, na katere plačujejo gospodar
ijo nazaj. Predstavnik Lesno indu- tov, kandidacijska komisija pa se gtJya tn ° industrializacije sveta ne in druge podobne objekte ter raz- ske organizacije stanovanjski pri-
strijskega podjetja Ribnica je ori- je odločila le za enega. Navdušeno gamo problem, ampak tudi -vpraša- ne ceste. Sedaj pa smo začeli na- spevek. V industrijsko močnih me
šal delo tega podjetja V preteklosti so ploskali, ko je kandidacijska ko- . g^tlarda -ljudi. enkrat s tako širokopotezno stano- stih in okrajih so ti skladi večji
in težave, s katerimi se je moralo misija razglasila, da predlaga kot Anieih n 'vvh nai <r <m-o vanjsko izgradnjo, ne da bi se za od zmogljivosti gradbenih podjetij
podjetje, posebno zadnje čase ne- kandidata za zbor proizvajalcev t “ in w-lo to delo resno pripravili, ker ni bi- in industrije gradbneega materiala,

hn-ri+i Vniinpp io -zinoM v.n- tov. Šobarja Antona. Tov. Šobar se k rese j & o iQ časa. V svetu imajo za to vso predvsem pa večji od zmogljivosti
je nekaj časa otepal in zahteval, pomembnega vprašanja pristopili industrijo gradbenega naših zelo skromnih obrtniških
o,H* 1= M.,«* y» «*»-i*&•!»» - ■

tično s povečanjem dohodkov zapo- 
Naša gradbena podjetja so mo- slenih. Letos bo imela kočevska ob- 

razmeroma kratkem času čina okrog 12 milijonov več skla-

prestano boriti. Volivce je zlasti za
nimalo poročilo o rekonstrukciji 
obrata Ribnica in gradnji nove to
varne vezanih vrat. Z zadovolj- množica pa je kar valovila in od- vendar ?^risnevka 8,1021 dolga leta specializirajo za
stvom so ugotovili, da bo to velika ločno zahtevala, da kandidira prav veznega s vanjskega pnspevk , +„v.h z,ničtih T.e+nS
pridobitev za Ribnico in ribniško on, nakar je moral kloniti. Naj na m ga v vis i iu odst oa u:piaca- ^ Huulvvajujillw
občino sploh, saj bo nova tovarna tem mestu omenim, da imajo de- ma p.ae mera vp acati vsaita orgd- marsikje ne lbodo porabljena.

ki so zlasti v neka
terih manj razvitih republikah zelo 

dela na takih objektih. Letošnja velik problem, ki ga sploh ni mo 
sredstva za stanovanjsko izgradnjo goče rešiti preko noči.

po vseh izračunih rentabilna, po lavci svojega direktorja Šobar An- nizacija, se je v državi začela širo- 
drugi strani pa se bo v njej zapo- tona zelo radi, proizvodnja opekar- kopotezna izgradnja stanovanj, ce- 
slilo najmanj 60 delavcev in de- ne pa se pod njegovim vodstvom

Ribnici so izvolili tudi nove šolske tor, čeprav bi o kaki familiamosti ve^ poveča, da bi se^ tako lahko 
odbore za osnovno šolo in nižjo ne mogli govoriti. letno zgradilo se več stanovanj.

Na tem zboru so se delavci in Podobne predloge pogosto postav- 
delavke pomenili še o rekonstrukci- ljajo tudi volivci in v sedanjih pred-

Razpoložljivi skladi za stano-
Dalje prihodnjič

PO SVETU
gimnazijo v Ribnici,

Vsekakor pa je bil najbolj inte-a ^ ^ ^ ______ r_______________________ - - Jugoslovanska diplomacija je v žukov sodi med najbolj popularne
resanten zbor" volivcev “vExraizva- ji" opekarne in o" "drugih važnih volilnih razpravah se prav tako zadnjem tednu pokazala ponovno vojaške poveljnike zadnje vojne.

y - ~ - ■ • - ■ "U-*'-"" -nrpdir.tr; veliko živahnost, saj je naša go- Njemu pripisujejo zaslugo, da je v
spodarska delegacija pod vodstvom zimi leta 1941-42 zustavil nemško

jalski skupini Lesno industrijskega stvareh. Ob koncu so se ljudje ve- slišijo podobni predlogi, 
podjetja Ribnica, že v uvodu smo selo razkropili na svoja delovna Kadar izhajamo iz naših lokal
omenili, da tu kandidirajo tudi že- mesta. nih razmer je tak predlog popolno- tov. Vukmanoviča po obisku Kitaj- armado pred Moskvo in jo po hu-

Zbori volivcev so v glavnem že ma razumljiv in bi ga bilo mogoče ske obiskala Indijo in se sedaj mu- dih bojih premagal. Kot pomočnik
" . . m - _ i "XT & n nnulo- nfi Xnlnilrn rv/Mn/irnlnn/vn Oz->ne-delavke. Volivci so govorili o 

rekonstrukciji obrata, o tovarni ve- za nami, na volitvah pa bomo izvo- tudi realizirati. Toda v okviru dr- 
zanih vrat in o -gradnji furnirnice, 
ki naj bi bila pomožni obrat zave
zana vrata. Ravno na tem zboru Maks Nosan ljivi hsredstev za stanovanjsko iz-

V sredo 9. t. m. je bila v Kočev
ju razširjena seja sekretariata ob-

_____ _ di na otoku Cejlonu. Naša parla- načelnika generalnega štaba So
lili take ’ ljudi'"kibodo dobro "zasto- žave‘bi to praktično ne“bi‘lo mo- m en tarna delegacija pod vodstvom vjetske zveze in komandant zahod- 
pali nas občane. goče ker že višina sedaj razpolož- predsednika Zvezne ljudske skup- ne sovjetske fronte je osvojil Pru-

’ - ščine tov. Stamboliča je na poti po si jo in drugega maja 1945 zasedel
južni Kitajski pred prihodom v lu- Berlin. Zaradi svoje popularnosti je 
ko Kanton obiskala pri mestu Vu- postal po vojni žrtev Stalinovega 
han prvi 1700 m dolg most preko samoljubja in bil postavljen za ko- 
druge največje kitajske reke Jang- mandanta garnizije v Odesi, 
tsekiang. Delegacija je prisrčno po- V zadnjem tednu so dvakrat za- 
zdravljena od predstavnikov obla- poredoma izbruhnile študentske de- 
sti in ljudstva zapustila Kitajsko monstracije v Varšavi. Prišlo jedo

spopada med študenti in milico. Te 
demonstracije so nujna -posledica 

Z Bolgarijo smo sklenili novo tr- neizpolnjenih želja nekaterih kro- 
govinsko pogodbo, s katero je do- £ov 113 Poljskem, ki so v lanskem

PROSLAVILI SMO 40. OBLETNICO OKTOBRSKE REVOLUCIJE

Predvolilna zborovanja
Tov. Tone Šercer je poročal o jih krajih in večjih podjetjih. Cen- 

pripravah na proslavo 40. obletnice tratna proslava bo v Kočevju. V

in odpotovala po treh tednih do
mov.

čin. kom. ZK in obč. odbora SZDL velike Oktobrske revolucije v So- načrtu je tudi gostovanje ijubljan- ločeno, kaj bomo uvažali iz te dr- oktobru upali, da bodo družbeni 
Kočevje. Seje so bile priprava na vjetski zvezi. DPD Svoboda v Ko skega gledališča v Kočevju. Oblet- žave in kaj bodo lahko naša pod- procesi na Poljskem privedli deželo
predvolilna zborovanja in priprave čevju, Kočevski Reki in Stari cer- nico oktobrske revolucije bodo pro- jetja prodala Bolgariji, 
na proslavo 40. obletnice oktobrske kvi se že pripravljajo na to prosla- slavljali tudi v šolah. Poleg pro- 
revolucije. Predsednik občinskega vo. Proslave naj bi bile v vseh več- slav naj -bodo tudi predavanja.
odbora SZDL tov. Klarič je obraz
ložil namen in pomen predvolilnih 
zborovanj. V dneh pred volitvami 
naj bi obravnavali z volivci vsa go
spodarska vprašanja. Ti razgovori 
pa naj bi se ne nanašali samo na

Teden muzejev

v krog zahodnega sveta. Kakor ka-
V Beograd je prispel nov sovjet- ^ivaj° de"
i veleposlanik, ki je bil dos^aj monstralltl la malo javne podpore.

_ičelnik oddelka za Balkan v so- Francija je tik pred razpravo o
vjetskem zunanjem ministrstvu, še -A-,2iru v Združenih narodih dožive- 
prej pa prvi sekretar mestnega ko- 13 pstiec svoje 23. povojne vlade._• _   t ;_______ -rt • •   IVffvT franmcln'mi efran-miteja v Leningradu. Prejšnjega Med francoskimi političnimi stran- 

MU7P-; v šeškovem nrosvetnem sovjetskega veleposlanika, ki je ve- kanu velja velika razcepljenost kot 
pa-Oittj m == lie — aa ^ "odbira"'bodo domu v Kočevju bo za nrebival- ,lko delal za zbližanje Sovjetske pravilo. Tokrat se stranke niso
delo, ki je bdo opravljeno, ampak m^onaMega^odbora^bodo zveze in Jugoslavije, je maršal vi- mogle zediniti okrog rešitve alžir-

V skladu s sklepom Jugoslovan-

tudi na gospodarske naloge, ki sto
jijo pred nami. V teh dneh naj bi 
se sestali člani raznih organizacij 
— mladinske, Zveze borcev, Parti
zana, UROJ, invalidi, ženska dru- činskega odbora ZB zadal za Te- mu v Kočevju!

9. do 17. oktobra Teden muzejev, dan od 8. do 16. ure.
Muzej v Kočevju si je s sodelo- brezplačen, 

vanjem zgodovinske komisije ob-

Vstop bo soko odlikoval pred njegovim odho- skega vprašanja. Osnovni problem
dom.

»“SiSS!'1 v atiko,em do" JMtSUtiSSSr* t ^^
Francije pa je in ostaja njeno go
spodarstvo in socialne težave.

štva, gasilci itd. in se pogovorili o den muzejev naslednje naloge: 
volitvah in udeležbi na volitvah. Or- Uredil bo v muzeju v Kočevju 
ganizirajo naj se tudi sestanki po razstavne prostore in razstavil zgo- 
podjetjih, na njih pa naj razprav- dovinske dokumente iz časa NOB

Zbirajte zgodovinski material!
Uprava muzeja

vietske zveze maršal Žukov Pova- dvignila svoj življenjski standard, vjetske zveze maršal zukov. t-ova doibivajo5 za to srC(istva iz Mar-

ljajo o novi delitvi dohodkov" 
podjetjih, premijskih pravilnikih 
itd.

-ter iz predvojne dobe.
Priredil bo o-b sodelovanju kra

jevnega odbora ZB .občasne razsta-
V zvezi z volitvami imajo po- ve zgodovinskega materiala v Rib- 

sebno odgovorno nalogo člani ZK. mcl>. Sodražici, Velikih Laščah in 
Najvažnejša naloga komunistov je, Fari. 
da se pravilno izvaja program. Ta 
program je, v grobem rečeno ta, da

Občina Kočevje za svoj praznik

1 ga je general Gošnjak, ko je sha]lovJe OČL Ko je u č
nskal Sovjetsko zveze. Maršal prcnehal/in so se gla

ski izdatki za vojno v Indokini in 
za tem za vojno v Alžiru> Francija 
ni več mogla tekmovati v gospo
darstvu z Nemčijo, ki ni imela no
benih stroškov za vzdrževanje in

Praznovanje občinskega prazni- uri množično zborovanje v počasti- opremo armade, kaj šele za vojno, 
ka v Kočevju se je začelo že v po- tev praznika, obenem pa je bilo to v Alžiru vojna noče ponehati! 

Organiziral bo s pomočjo šolskih nedeljek 30. sept., ko je bil ša- tudi predvolilno zborovanje. Zboro- Francozi so na meji med Alžironi
___ _ _ ________ _ ^ vodstev v vseh šolah predavanja o hovski brzoturnir. Med tednom je vanja so se udeležili med drugimi ^ Tunisom postavili žične mreže v

si državljani vladajo ‘sami Zbori v10^1 muzejev pod geslom Muzeji bilo več športnih, kulturnih in dru- tudi zvezni ljudski poslanec Janez vi§im 4 m. Celotno področje okrog
volivcev naj bodo tisto mesto kjer 111 mladina ter obisk muzeja in ob- gih prireditev. 5. oktobra zvečer je Hribar, republiški poslanec Feliks teh mrež je minirano na alžirski
se bo odražalo sodelovanje med dr- casnili razstav. S pomočjo sindi- bila v šeškovem domu svečana Razdrih, org. sekretar OK ZKS strani pa francoske črte z radar-
žavljani in ljudsko oblastjo

Na seji so govorili Boris Mikoš k obisk tudi za odrasle.
kalnih organizacij bodo organizira- a-kademija s pestrim -kulturnim spo- Ljubljana Humbert Gačnik, pred- skimi napravami kontrolirajo vsa-

redom. Na tej slavnosti so obudili stavniki občinskega ljudskega od- ko gibanje ob mejni črti v globini
kj zunanjepolitičnih dogajanjih v S pomočjo šolskih vodstev in sin- spomine na prvi zbor odposlancev bora in drugi. Zborovalcem je go- 20 km. Tako hočejo preprečiti do- 
svetu Karel Mikulič o kooperaciji dikalnih podružnic bodo organizira- slovenskga naroda, ki je bil od 1. voril Janez Hribar. Najprej jepre- tok orožja in prostovoljcev iz Tu-
in zadrtižni politiki na vasi, tov.^ j,__ , ______ li tudi skupinske izlete v zgodo-
Gorše pa je nanizal nekatere’ zna- vinsko pomembne kraje, ki so zna- prostorih šeškovega doma. 
čilnosti novih predpisov o sečnih ni iz NOB.

do 3. oktobra 1943 v Kočevju v bivalcem Kočevja čestital k njiho- nisa v alžirsko narodno osvobodil-
vemu prazniku. Govoril je o poli- no armado.

Med pomembne dogodke pretek------------ 6. oktobra zjutraj je rudarska tičnih ™ gospodarskih probiemlh v ___  ^__________ B____^____
Zbirali bodo tudi zgodovinski ma- godba pred spomenikom padlih bor- s Popravami na bližnje vo- ]ega tedna moramo nujno prišteti
-t^i rki1^; Tn/!,.., — —;—i;i~ ———'i«- i-^Tioor+ iitve. tudi kongres angleških laburistov.

Reči moramo, da je proslava ob- Na kongresu so delegati angleških
delavskih organizacij in sindikatov

športnih organizacij, pionirji, člani da je ta praznik znova potrdil pri- sprejeli program, ki ga bo ta stran-
društev, vrženost partizanskim idealom pre- ka realizirala v primeru, da napri-

dovoljenjih in prometnem davku.
Na seji so sprejeli sklep, da bo- terial. Člani ZB naj bi v Tednu cev priredila promenadni koncert, 

do v bližnjih dneh, predvsem pa v muzeja obiskali vsako hišo in zbra- nato pa je bil skozi mesto spre-
nedeljo 13. oktobra po vseh večjih li zgodovinski material iz predvoj- vod, v katerem so sodelovali člani činskega praznika lepo uspela in 
krajih kočevske občine predvolilna ne dobe ter iz časov NOB. ' " " * “ x’ ‘ "
zborovanja. Na ta predavanja bo
do povabili tudi vidnejše politične 
voditelje iz Ljubljane.

Odbor si je zadal nalogo, da bo- prostovoljnih gasilskih 
do pospešili pisanje življenjepisov PLZ. rudarji in ostali delovni ljud- bivalcev Kočevja.
padlih in živih -borcev. je. Na Trgu svobode je bilo ob 10.

hodnjih volitvah zmaga in sestavi 
vlado.
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Zunanjepolitični 
komentoK —..—

Nova luna
Pod takimi in podobnimi na

slovi je presenečeni tisk na Za
hodu objavil vesti svojih astro
nomskih in vojaških opazovalnih 
postaj o pojavu neznanega umet
nega satelita, ki je začel obkro
žati dne 4. oktobra 1957 zemelj
sko kroglo in ki je preletel v raz
dobju parih ur najprej prestolni
co Združenih držav Washington 
in za tem še dvakrat nekatera 
druga mesta ZDA.

Tekma v oboroževanju v zad
njih letih kaže, da skušata dva, 
velika bloka doseči prednost 
predvsem v atomski oborožitvi. 
Pred približno dvema mesecoma 
nas je iznenadila vest, da So
vjetska zveza poseduje posebna 
raketna orožja, ki se dajo uprav
ljati in ki jih lahko izstreljujejo 
na medcelinsko razdaljo. Tudi 
Amerikanci so opravili vrsto po
izkusov z raketami, ki bi morale 
biti usposobljene za preletavanje 
oceanov in bombardiranje točno 
določenih ciljev na drugih konti
nentih. Vendar se Amerikancem 
ti poizkusi niso obnesli, ker so 
njihove rakete kmalu po izstre
litvi postale žrtev velikega tre
nja v zraku in so predčasno zgo
rele.

Vest o tem, da Sovjetska zve
za poseduje medcelinska raketna 
orožja, je dala slutiti, da je So
vjetska zveza v zadnjih letih 
močno napredovala v gradnji to
vrstnega orožja. Mnogi ameriški 
vojaški strokovnjaki pa so dvo
mili, da Sovjeti res posedujejo 
takšno orožje in so smatrali so
vjetsko vest za psihološki pritisk 
na svetovno javnost v zvezi z do
godki na Bližnjem vzhodu in z 
bližajočimi se volitvami v Nem
čiji.

Zaradi takega razpoloženja na 
Zahodu je vest o pojavu sovjet
skega satelita, ki je v 98 minu
tah obkrožil zemljo, se znova po
javil nad ameriško celino in celo 
oddajal radijske signale, ki so jih 
posneli v znanstvenih laboratori
jih po vsem svetu in jih zatem 
reproducirali na najrazličnejših 
radijskih postajah, iznenadila ves 
zahodni svet. čeprav predstavlja 
sovjetski satelit le nekakšno žo
go, ki ima 60 cm v premeru in 
je 85 kg težka ter služi danes de
jansko samo znanstvenim name
nom, je popolnoma razumljivo 
tudi razburjenje vojaških stro
kovnjakov Zahoda, ki očitno ni
so pričakovali te sovjetske pred
nosti. Silen povojni razvoj tehni
ke potrjuje predvidevanja, da bo 
pot od znanstvenega do oborože
nega satelita sorazmerno kratka.

Znanstveniki vsega sveta pri
znavajo ogromen znanstveni po
men tega sovjetskega uspeha. 
Tudi v Moskvi so objavili, da jim 
satelit že dostavlja podatke zelo 
velikega znanstvenega pomena o 
razmerah, ld vladajo v višini bli
zu 1000 km nad nami in o spre
membah, ki nastajajo v notranjo
sti satelita pod vplivom ozračja, 
skozi katero se giblje. Pojav sa
telit pa ni samo velikega znan
stvenega pomena ali napoved no
vih vojaških uspehov Sovjetske 
zveze v obroževalni tekmi, tem
več je predvsem velikega psiho
loškega pomena za Sovjetsko 
zvezo in to iz dveh vzrokov. Pr
vič so Sovjeti s tem uspehom do
kazali, da jih v oboroževalni tek
mi ne bo lahko prehiteti in da 
je zato njihova mirovna ofenzi
va edina realna politika.

B. Mikoš

Volivci! Udeležite se predvolilnih 
zborovanj! Dokažite svojo držav
ljansko zavest!

V SODRAŽICI JE BIL USTANOVNI OBČNI ZBOR VODNE SKUPNOSTI

BISTRICA BO TEKLA PO STRUGI, 
KATERO JI BO ZAČRTAL ČLOVEK

V domu Partizana v Sodražici 
se je zbralo v nedeljo 6. oktobra 
nad 200 ljudi iz štirinajstih vasi 
sodraške in ribniške občine na 
ustanovni občni zbor Vodne skup
nosti. Med gosti iz Ljubljane mo
ramo v prvi vrsti omeniti ljudske
ga poslanca Matijo Maležiča, di
rektorja Vodnega gospodarstva 
LRS inž. Lojzeta Kerina, pred
stavnike OLO Ljubljana, strokov
njake za vodna vprašanja iz Ljub
ljane ter predstavnike Gospodar
ske poslovne zveze Kočevje, ObLO 
Ribnica in Sodražica, kmetijskih 
zadrug iz Ribnice, Sodražice in 
Jurjeviče.

Ustanovni občni zbor je odprl 
dosedanji predsednik inciativnega 
odbora za ustanovitev Vodne skup
nosti tov. Rudi Lovšin. Po uvodnih 
formalnostih je poročal o doseda
njem delu inciativnega odbora na 
tem področju. Priprave za regula
cijo Bistrice in njenih pritokov tra
jajo že več let. O regulaciji Bistri
ce pa so sanjali že naši očetje pred 
sto in več 'leti. Del struge Bistrice 
je bil reguliran v prvih letih po 
osvoboditvi in sicer od Sodražice 
proti Zamostecu. Ker pa je zmanj
kalo denarnih sredstev, je tudi de
lo zastalo.

Z regulacijo Bistrice od izvira 
pod Bcncarjem do izliva v Žlebiču 
(Tentera) in z melioracijo zemlje 
se bo spremenila podoba te doline. 
Kisla zemljišča se bodo spremeni
la v rodovitno zemljo, živina bo 
imela dobro krmo, dane pa bodo 
tudi vse možnosti za razširitev or
nih površin. Voda Bistrice in nje
nih pritokov bo tekla po strugi, 
katero ji bo začrtal človek. Bistri
ca ne bo več poplavljala travnikov 
in njiv in zamočvirjala zemljišč.

Ljudje v dvorani so napeto pri
sluhnili pravilom Vodne skupnosti. 
Ustanovi se Vodna skupnost Bi
strica s sedežem v Sodražici. Pra
vila Vodne skupnosti slone na za
družnih načelih, člani te skupnosti 
so vsi lastniki zemlje, ki gravitira 
na Bistrico in njene pritoke od iz
vira izpod Boncarja do izliva v 
žlebiču. V Vodno skupnost se včla
ni 261 posestnikov in sicer 151 iz 
sodraške, 110 pa iz ribniške obči
ne. Vodna skupnost se ustanovi z 
namenom, da se z regulacijo Bi
strice in njenih pritokov osuši zem
lja, uredijo odvodni kanali in .pri
prave- da se bo zemlja namakala, 
če -bo to potrebno. Skrb Vodne 
skupnosti bo tudi melioracija izsu
šene zemlje in skrb za regulacijske 
naprave. To so seveda samo grobi 
obrisi velikanskega dela, ki stoji 
pred novo ustanovljeno Vodno 
skupnostjo.

Na ustanovnem občnem zboru je 
bilo poudarjeno, da ne bodo zapi
rali vrat ostalim interesentom za 
regulacijo potoka v smeri proti

Ribnici do Goriče vasi. Radi jih bo
do sprejeli v svojo družbo. Izkuš
nje dela Vodne skupnosti Sodraži
ca bodo kasneje koristile nadalj
njim interesentom pri regulaciji 
vode od1 žlebiča do Goriče vasi. Tu
di v teh krajih bodo začeli z re
gulacijo prej ali slej.

Zelo kratka je bila razprava o 
določitvi višine deleža članov Vod
ne skupnost. Zedinili so se, da bo 
znašal delež 1000 din letno na en 
hektar zemlje, ki leži na področju 
zemljišča, kjer bo voda regulirana. 
Vse te zemlje je skupno okoli 320 
hektarov. Sklep o višini deleža je 
bil soglasno sprejet.

Na dnevnem redu so bile volitve 
predsednika im članov upravnega 
odbora Vodne skupnosti. Volitve so 
bile javne. Soglasno je 'bil izvoljen 
za predsednika UO Vodne skupno
sti tov. Rudi Lovšin iz Sodražice, 
za člane UO pa so izvolili dva
najst odbornikov iz vseh večjih va
si na področju, kjer se bodo izva
jala regulacijska dela. Izvolili so 
tudi tri namestnike. Za tajnika pa 
so izbrali Franca Riglerja.

Za vodstvo Vodne skupnosti so 
bili izbrani najboljši ljudje, zato ni 
niti malo dvoma, da ti ljudje ne 
bodo kos svoji odgovorni nalogi, 
ki bo vse prej kot prijetna.

Najvažnejše pri regulaciji inme- 
lioracji zemljišč pa je vprašanje 
denarja. Na zboru so poročali, da 
je že bivši OLO Kočevje določil v 
svojem proračunu za regulacijo 
Bistrice 9 milijonov din. Ta denar 
naj bi bil osnova vsega dela. Pred
stavnik OLO Ljubljana je pojas
nil, da bo šel OLO ljudem v tej 
dolini na roke, samo z delom naj 
začnejo čim-prej. Proračun za re
gulacijo Bistrice govori o 63 mili
jonih. Kot smo že omenili, bi bil 
znesek 9 milijonov din namenjen 
za začetek del (dela bodo trajala 
nekaj let), člani Vodne skupnosti 
so pooblastili upravni odbor, da 
lahko najame do 6 milijonov din 
kratkoročnega kredita. Prav tako 
je UO pooblaščen, da lahko naja
me investicijski kredit v višini do 
40 -milijonov din. Z denarnimi sred
stvi bosta -priskočila na pomoč ob
činska ljudska odbora Sodražica in 
Ribnica, kmetijske zadruge iz ome
njenih krajev ter KZ Jurjevjca.

Veliko delo bo zahtevalo poleg 
truda in skrbi vso pomoč odgovor
nih forumov, da bo širokopotezni 
načrt v doglednem času uresničen. 
Predstavniki ObLO, OLO, Vodne
ga gospodarstva LRS in kmetij
skih zadrug na tem področju so 
obljubili vso pomoč pri delu. Vso 
pomoč pa bodo morali nuditi tudi 
interesenti — člani Vodne skupno
sti, ker bodo oni v prvi vrsti imeli 
največ koristi od regulacije in me
lioracije te doline. Od prizadevno
sti ljudi samih bo v veliki meri

odvisno, kako bodo potekala dela 
in kdaj bodo zaključena. Razpolo
ženje na zboru je pokazalo, da se 
ljudje zavedajo teh nalog in da bo
do radi sodelovali pri delu.

Pri razpravi o vseh teh stvareh 
so se oglašali tovariši iz Ljublja
ne, Ribnice, Sodražice; tov. Janez 
Zobec iz GPZ Kočevje je dal več 
tehtnih pripomb v zvezi z regula
cijo Bistrice. Direktor Vodnega 
gospodarstva inž. Kerin je odgo
varjal na postavljena vprašanja in 
dal lepe nasvete za delo Vodne 
skupnosti. Ljudski poslanec Mati
ja Malezič pa je v jedrnatih bese
dah orisal pomen gigantskega de
la, ki so se ga lotili ljudje v tej 
dolini. Opozoril jih je, da jih ča
kajo pri tem težave in nevšečnosti, 
kar pa naj jih ne odvrne od konč
ne uresničitve. Tov. Maležič je de
jal med drugim, da se bo z regu
lacijo in melioracijo uresničil sen 
naših dedov, ki pa niso imeli mož
nosti, da bi uresničili svoje želje. 
Ljudska oblast bo podprla delo 
Vodne skupnosti, zato pa morajo 
tu-di zainteresiami ljudje pokazati 
vso dobro voljo in pripravljenost, 
da se bo velika zamisel uresničila.

Ob koncu so govorili o projektu 
regulacijskega načrta. Projekt bo 
kmalu izgotovljen. Vendar to ni 
ovira, da se z delom ne bi takoj 
začelo. Kakor je bilo poročano na 
zboru, se bodo začela regulacijska 
dela v najkrajšem času.

Občni zbor Vodne skupnosti je 
bil zaključen. Ljudje so odhajali iz 
dvorane z veselimi obrazi. Prvi ko
rak je bil že storjen. Sdaj bo tre
ba pljuniti v roke, da bo Bistrica 
čimprej tekla po strugi, katero ji 
bo začrtal delovni človek. Sen na
ših dedov se je začel uresničevati.

Karel Oražem

Statut
Okrajni ljudski odbor Ljubljana 

je na seji okrajnega zbora in na 
seji zbora proizvajalcev dne 27. 
septembra t. 1. sprejel sklep o spre
membah in dopolnitvah statuta 
okraja Ljubljana. Prečiščeno bese
dilo tega statuta se sedaj glasi:

Okraj Ljubljana je politično-te
ritorialna organizacija samouprave 
delovnega ljudstva in družbeno-go- 
spodarska skupnost občin in pre
bivalcev na njegovem območju.

Okraj Ljubljana je v sestavu 
Ljudske republike Slovenije.

Okraj Ljubljana obsega tele ob
čine:

Borovnica, Cerknica, Dobrepolje, 
Dobrova pri Ljubljani, Domžale, 
Grosuplje, Ivančna gorica, Kam
nik, Kočevje, Litija, Ljubljana-Be- 
žigrad, Ljubljana center, Ljubi ja-

OCoticek za gospo din
BAUMANOV PASTERIZATOR — ZVON ZA HITRO PRIPRAVO SADNIH SOKOV

V novejšem času uporabljamo z 
velikim uspehom tako imenovani’ 
Baumanov zvon za predelovanje 
sokov iz sadja (jabolk, hrušk, ku
tin, višenj, jagodičevja itd.). Bau
manov aparat je iz aluminija, zvo
naste oblike in se sestoji iz dveh 
zvonastih lijakov, ki se potisneta 
drug v drugega tako, da je med 
njima okrog in okrog 4 mm med
prostora, v katerem se na podlagi 
vodnega segrevanja dviga pasteri
ziran sok (pri 70—75 stopinj C). 
Za pravilno uporabo se poslužuje
mo termometra. Poleg aparata mo
ramo imeti tudi sadni mlin, prešo, 
steklenice in gumijaste kapice.

Pri pasterizaciji pritrdimo apa
rat na pokrov kotla, tako da visi 
prosto v vodni kopeli. V ta namen 
uorablj-amo lahko večji lonec ali

kotel za pranje ali navaden brzo- 
parilnik, v katerega smo nalili to
liko vode, da sega do odtočne cevi 
aparata, čim se vodi v kotlu segre
je na 80—90 stopinj C, odpremo 
na odtočni cevi zapirač, s katerim 
uravnavamo dotok soka. Sok zlije
mo po cevi iz posode in obenem 
pazimo na termometer, da sok, ki 
teče iz pasterizatorja, ne bo manj 
topel kot 70—75 stopinj C.

Od trenutka, ko dosežemo to to
ploto, ni več nevarnosti, da bi se 
so.k kvasil. Skrbeti pa moramo, da 
priteka sok vedno v tolikšni koli
čini, kolikor ga je odteklo v ste
klenico. če je toplota pod 70 sto
pinj C, moramo cev takoj zapreti 
z zapiračem, dokler toplota spet 
primerno ne naraste. Zato moramo 
vzdrževati pod kotlom zmerno in

stalno toploto s pravilnim kurje
njem.

Steklenice, balone ali sode mora
mo dobro pomiti. Hitrejše polnimo, 
če imamo v steklenicah vročo vo
do. Ko steklenico rabimo, jo iz
praznimo in napolnimo z vročim 
sokom ter zamašimo z gumijastimi 
pokrovčki. Sok je gotov in lahko 
vzdrži več let. Seveda je predpo
goj za to zdravo in čisto sadje.

Baumanov pasterizator imajo 
skoraj vse -zadruge. Gospodinje! 
Zanimajte se pri KZ za ta aparat! 
V enem dnevu lahko napravite več 
100 litrov soka. Sadje lahko zme- 
Ijete doma, v KZ pa samo skuha
te. Kako dobra in zdrava je ta pi
jača! Uživajmo fveč brezalkohol
nih pijač, pa bomo zdravi in pri 
delu odpornejši! B. C.

Muzej v Kočevju in njegovo delo
Muzej v Kočevju je bil ustanov

ljen v maju 1953. leta ter odprt za 
prebivalstvo ob proslavi desete ob
letnice Zasedanja odposlancev slo
venskega naroda v Kočevju, ki je 
bila prve dni oktobra leta 1953. 
Muzejski prostori so bili urejeni v 
bivši Skubičevi hiši pri vrtnariji 
KGP ob Rinži. Pritlični prostori pa 
so bili tako vlažni; da je pretila 
nevarnost, da se zbrani material 
pokvari. Zato se je vodstvo mu
zeja odločilo, da premesti del mu
zeja v prostore Lutkovnega gleda
lišča v šeškovem domu. Staro 
orodje, orožje in relief so ostali še 
v starih prostorih.

Od ustanovitve muzeja do danes 
so zbrali za muzej več tisoč kosov 
raznih zgodovinskih predmetov iz 
pradavne dobe, pa tudi iz današ
njih dni. Tako imamo originalno li
stino, s katero je bil trg Kočevje 
1. maj-a 1471 povzdignjen v mesto. 
Opremljena je z mestnim grbom, 
pečatom in županskim žezlom. Mu
zej poseduje originalne listine iz 
istih časov o pravicah in dolžnostih 
meščanov, Hasanov plašč, ki ga je 
grof Turjaški zaplenil Hasan paši 
potem, ko je premagal turško voj
sko pri Sisku, razne listine o na
cionalnih in socialnih borbah na 
Kočevskem v času pred drugo sve
tovno vojno, veliko število doku
mentov iz časov narodnoosvobodil
ne borbe itd.

Kljub temu, da ima muzej ve
liko dokumentarnega gradiva, 
zbirka še zdaleč ni popolna. Ljudje 
posedujejo še veliko takega mate
riala, predvsem iz časov NOB, 
prav tako imajo razno starinsko 
orodje kakor so naprimer tkalske 
statve, kolovrati, orodje za doma
čo lesno obrt in lončarstvo, razne 
slike, kipi itd.

Pomnimo, da je vsak predmet, 
ki je povezan z našimi predniki in 
našo NOBi dragocen prispevek za 
zgodovino, na katero se bodo naši

nasledniki s ponosom ozirali. Po
sebno važni so predmeti iz naše 
narodnoosvobodilne borbe. Vsaka 
žlica in skodelica, iz .katere je je
del partizan, kotel, obleka, celo 
opeka, ki je bila vzidana v naše 
baze, bolnišnice in ostale zgradbe, 
ki so bile v času NOB pomembne, 
so dragocen zgodovinski prispevek 
ter spadajo v muzej. Prav tako tu
di izdelki internirancev, risbe in 
slike taborišč itd.

Poglejte te dni, ko je Teden mu
zejev, v shrambe in na podstrešja.

Če imate morda kakšne zgodo
vinske predmete, obvestite o tem 
krajevni odbcr ZB. Take predmete 
bo muzej preslikal ali pa tudi od
kupil, v kolikor ti predmeti pred
stavljajo večjo vrednost. Predvsem 
bo pa muzej poskrbe^ da se ti 
predmeti ne izgubijo ali propadejo.

Z Vašo pomočjo bo muzej v svo
jih prostorih zbral dokumentarno 
gradivo iz slavne preteklosti parti
zanske Kočevske.

Rudi Podlogar

★
OBVESTILO DOPISNHtOM
Naše uredništvo je prejelo že več 

dopisov, ki niso bili podpisani ali 
pa so bili označeni samo s krati
cami. Vse take dcpise smo vrgli v 
koš, kar bomo storili tudi v bodo
če. Kdor se boji podpisati pod čla
nek, ki ga je napisal, ne zasluži, 
da ga objavimo. Prosimo, da v bo
doče vsi upoštevate naše obvestilo, 
kar bo v vaše in naše zadovoljstvo.

Vse družbene organizacije vabi
mo k naročilu nove ilustrirane re
vije »Sodobna pisarna«. Pisarniški 
uslužfoneci vseh vrst jo bodo nuj
no potrebovali za izboljšanje svo
jega dela. Zahtevajte prospekt pri 
upravi, Ljubljana, Gosposka 12.

okraja Ljubljana
na čmuče_ Ljubljana Moste, Ljub
ljana Polje, Ljubljana Rudnik, 
Ljubljana Šentvid, Ljubljana ši
ška, Ljubljana Vič, Logatec, Lo
ška dolina, Medvode, Mengeš, Mo
ravče, Ribnica, Sodražica, -Velike 
Lašče in Vrhnika.

Na tej seji so poleg statuta okra
ja Ljubljana sprejeli tudi odlok o 
izenačenju predpisov okrajnega 
ljudskega odbora Kočevje. Statut

okraja Ljubljana bo začel veljati,
ko ga bo potrdila Ljudska skupšči
na Ljudske republike Slovenije,
uporablja pa se od 1. avgusta 1957 
dalje, odtok o izenačenju predpisov 
okrajnega ljudskega odbora Ljub
ljana in bivšega okraja Kočevje pa
je stopil v veljavo od dneva objave
v »Glasniku«, uradnem vestniku 
OLO Ljubljana (1. oktobra 1957).

Milovan Djilas obsojen
V Sremski Mitroviči je bila pred 

okrožnim sodiščem sodna obravna
va proti Milovanu Djilasu, ki ga je 
okrožni javni tožilec iz Sremske 
Mitroviče obtožil zaradi tega, ker 
je v letih 1955-1956 napisal knjgo 
»Novi razred — analiza komuni
stičnega sistema«. To knjigo je le
ta 1957 tiskal in razširjal v ino
zemstvu ter v naši držav' preko 
založniškega podjetja Fredericka 
Praegerja iz New Yorka. Z imeno
vano knjigo je Djilas rovaril proti 
družbeni ureditvi Jugoslavije in ru
šil njen ugled v tujini s tem, da 

"je pisal neresnične stvari, klevete 
in žaljivke o položaju države ter 
zasmehoval stanje v Jugoslaviji, 
njeno državno in družbeno uredi
tev tar posamezne državne in 
ustavne ustanove. Vse to je delal 
z namenom, da bi rušil z ustavo 
določene socialistične temelje dr-

Gostinska podjetja — hotele, re
stavracije, kavarne in gostilne va
bimo k naročilu nove zanimive ilu
strirane revije »Sodobna pisarna«, 
ki bo potrebna vsem vašim pisar
niškim uslužbencem, z velikim za
nimanjem pa jo bodo brali tudi va
ši gostje. Pišite po brezplačni pro
spekt na našo upravo, Ljubljana, 
Gosposka 12.

žavne in družbene ureditve FLRJ 
in oviral njene koristi v tujini. S 
tem je storil kazensko dejanje.

Senat okrožnega sodišča v Srem
ski Mitroviči je v soboto 5. okto
bra obsodil Milovana Djilasa na 7 
let strogega zapora. Skupno bo se
del 9 let, ker je bil pred letom dni 
obsojen na 3 leta (leto dni prve 
kazni je že preteklo).

CEPIVO JE ZAGOTOVLJENO
Pred kratkim je Svet za zdrav

stvo LRS imel sejo, na kateri so 
razpravljali o predlogu negospo
darskih investicij v zdravstvu za 
leto 1958 in o drugem. Dr. Janez 
Kmet je poročal & pripravah na 
cepljenje proti otroški paralizi. Dr. 
Kmet je poudaril, da je cepivo za
gotovljeno in 'da bo prispelo iz ZDA 
pravočasno. Cepljenje se je mora
lo za nekaj časa odložiti zaradi 
vedno bolj naraščajoče gripe, kar 
pa ne sme biti ovira za nemoteno 
nadaljnje delo pri pripravah za iz
vedbo cepljenja. Glede na to pripo
roča Svet vsem zdravstvenim 
okrajnim komisijam, naj s pripra
vami in zbiranjem sredstev za cep
ljenje nemoteno nadaljujejo. V 
krajih, kjer influenca gripe še ni 
toliko razširjena, naj s cepljenjem 
začnejo takoj, ko bo prišlo cepivo.

RUDOLF

MOHAR

Slednjič je zmanjkalo dela in 
Jakec je trkal in trkal, pa se mu 
niso hotela odpreti nobena vrata. 
Ves utrujen se je vsedel kraj kolo
vozne poti, zakaj nekaj zelo brid
kega se je razlito v njegovih pr
sih. Trda bolečina mu je prikipela 
do vrhunca. Zahrepenel je po sve
tlobi, kakor še nikoli prej. Hotel je 
zatisniti oči — pa je nekaj zašče- 
betalo za njegovim hrbtom...

Obrnil se je in zagledal v travi 
lepega ptiča. Stopil je bliže, da bi 
ga pobral; opazil je, da ima zlom
ljeno porotnico. Vzel ga je v na
ročje in ga nežno pobožal, rekoč: 
»Le kaj se ti je zgodito, moja zla
ta ptička ?« Ni pričakoval odgo
vora, ker je vedel, da ptiči ne go
vore, a se je silno začudil, ko je 
ptica nenadoma spregovorila. »Jaz 
nisem nobena zlata ptička,« je re
kla skoraj užaljena, »in tudi ne 
maram da bi me pomiloval! Bila 
sem poredna. Nisem poslušala svo

je zlate mamice. Odletela sem da
leč od doma, potem pa me je po
grabil kragulj in stisnil z ostrimi 
kremplji. — Ce ne bi bilo dobrih 
lastovic, ne bi ostalo od mene nič 
drugega, kot kupček okrvavljenega 
perja ... Le nič me ne pomiluj, do
bila sem to, kar zasluži poreden 
otrok!«

Jakcu je bilo zelo žal ptice, če
prav je znala tako junaško pre
našati bolečine. Misel na mater je 
bila v njem še živa in spomnil se 
je, kako ga je ljubila. Vse noči bi 
reva ne zatisnila očesa, če bi ve
dela, da se mu je kaj zgodilo. — 
Pritisnil je ptičkino glavico k svo
jemu licu in ji rekel šepetaje: »Ali 
ti lahko pomagam?... Reci mi, 
kje si doma, da te ponesem k tvoji 
mamici! Prav gotovo joka za te
boj. — Tam si boš pozdravila pe- 
rot in pozabljene bodo bridke ure.«

»Oh,« je vzdihnila ptička, »ali je 
to mogoče?« Poljubila ga je na

lice. Nato se je zamislila in rekla 
zaskrbljeno: »Bojim se, da je pre
daleč in da ne boš zmogel naporne 
poti. Prenesti bi me moral čez tri 
gore, od koder se vidi neka gora... 
Na njej je naš dom. O, lepo je tam, 
kot v pravljici! Večna pomlad je 
in radosti srcu nikoli ne primanj
kuje ... Oh, če bi me hotel pone
sti tja!

Jakec ni niti pomišljal; čutil je 
dolžnost, pomagati siroti. Nič ga 
ni strašila težka pot; vesel je bil, 
da bo lahko osrečil ubogo ptico ...

Pot je bila zelo naporna. Hodil 
je po ostrem kamenju, po strmih 
pobočjih navzgor ter se spuščal v 
globeli. Korak za korakom se je 
prebijal med bolečim trnjem. Ves 
krvav in izmučen je slednjič prile
zel na tretjo goro, kjer bi se bil 
najrajši sesedel in zaspal.

Ali čim se je razgrnil pred njim 
razgled, ga je utrujenost hipoma 
minila. Zagledal je tisto goro, o 
kateri je govorila ptica, v vsej nje
ni lepoti. Izgledala je kot velikan
ski smaragd, ki se je dvigal iznad 
prepadov, ki jim ni bilo videti dna. 
Na najvišjem vrhu je gorela luč, 
odkoder se je razlivala kristalna 
svetloba na vse strani. Širila se je 
v valujočih kolobarjih, prelivajoč se

v mavričnih lučkah, posutih z brez
številnimi biseri. Vso to svetlobo 
pa je hlastno požirala tema, ki se 
je dvigala iz prepadov.

Jakec se je kar zastrmel v to le
poto. Tesnoba, ki mu je prej pol
nila prsi, je izginila. Srce mu je 
vztrepetalo od radosti in se napol
nilo z občutki tihega hrepenenja. 
Zazdelo se mu je, da je breztelesen, 
le da poleteti ni mogel. — Pa mu 
je vse te občutke grenilo spozna
nje, da je luč, ki jo je uzrl, nedo
segljiva, ker ga ločijo od nje ne
prehodni prepadi.

Iz te zamaknjenosti ga je zbu
dila ptica, ki se je začela nestrpno 
prestopati na njegovi roki. čudež
na luč ji je namreč vrnila zdravje 
in ptičica je zahrepenela po mami
ci, sestricah in lepoti, ki jo je bilo 
videti tam gori. Dvignila se je na 
tenkih nežicah, kolikor je mogla in 
veselo mahala s krili. Nato pa je 
spregovorila: »Ne najdem besed, 
da bi se ti primemo zahvalila... 
Povej rajši, s čim naj ti poplačam 
dobroto?«

Jakcu ni bilo nič kaj všeč tako 
govorjenje. Nikoli ni bil navajen 
sprejemati plačila, kaj šele za do
broto, ki se venaar sama plačuje! 
— Pa je rekel: »Vesel sem, da

sem uzrl čudežno luč, po kateri je 
zastonj hrepenela moja mati in po 
kateri še hrepeni toliko človeških 
src ... Dovoli mi, da jim jo pone
sem vsaj v srcu, da bo živela med 
njimi kot večno lepa pravljica, če 
jim že ni dano uživati njeno do
broto ...«

Ptica je brž odgovorila: »Saj je 
bila ta luč namenjena ljudem in 
njihovi sreči. Ali oteli so jo s silo, 
ker se je zahotelo nekaterim živeti 
drugače, kot živijo ostali. Vrgli so 
jo v prepade z namenom, da bi je 
ne mogla doseči nobena človeška 
roka več. Pa se je zgodilo čudo: 
velikanska sikala, podobna gori, se 
je začela dvigati, noseč na svojem 
vrhu čudežno luč ... Izgledalo je, 
da se bodo žarki luči nekoč spet 
razlili v daljavo in vrnili ljudem 
srečo —- pa so se zli nameni spre
menili v seme, iz katerega je vzkli
lo zlo drevo, ki neprestano izpu
hteva temo, ki je kmalu napomila 
prepade. Tema se dviga in požira 
svetlobo, še preden jo dosežejo bi
serni kolobarji.

Zlo drevo se je kmalu bohotno 
razvilo. Prepredlo je s svojimi ne
vidnimi koreninami ves svet in člo
veška srca. Korenine izsrkajo vse, 
kar je dobrega in svetlega, name

sto tega pa se vseljuje mrak in 
tesnoba ... Mrak, ki obdaja srca, 
je vedno gostejši — in zastonj je 
vsako hrepenenje, zakaj svetloba 
se ne more rešiti iz temnega okle
pa. če pa se kakšen žarek prenije, 
so ga deležni le izbranci. Vsa osta
la svetloba — čim jo vsrka tema 
— se spreminja v biserno roso, ki 
pronica med skalnimi razpokami v 
globine, kjer privre na dan kot 
kristalni vir žive vode ...«

Jakec je napeto -poslušal. Postan 
jal je vedno bolj nestrpen, zakaj 
ni si mogel predstavljati, da bi bi
la čudežna luč za vedno izgublje
na. Pa je vprašal, čim je preneha
la govoriti: »Ali je ta luč nedoseglji
va? Ni nobene poti, ki vodi tja?«

»Samo ena pot drži tja, pa je 
ne bi zmogel noben človek. Vodi 
mimo zlo-drevesa, ki pogoltne vse, 
kar se mu približa. Imeti bi mo
ral junaštvo brez primere in nad
človeško moč, da bi lahko zavihtel 
meč, M bo nekoč uničil to drevo—«

Jakec se je zazrl v prepade, * * * * v 
katerih se je prelivala tema kot gr
da, kalna mlakuža. Nič ga ni stra
šilo čudno občutje, ki navdaja člo
veška srca z malodušjem in Pr£> 
plahom, marveč nasprotno.

Se nadaljuje



Štev. 42 »NOVICE«, 12. oktobra 1957 Stran 3

»Partizan« za občinski praznik Mladina Kočevske na kongresu v Drvarju
Kakor vsako leto, je tudi letos V soboto zvečer so sodelovale 

domači Partizan sodeloval pri. pro- mladinke pri svečani akademiji v 
slavah za počastitev občinskega »šeškovem .domu«, v nedeljo pa je 
praznika. Telesnovzgojne prireditve 60 pripadnikov društva korakalo s 
so dale proslavam še poseben po- praporom na čelu v sprevodti skozi 
udar ek, ker je na njih nastopalo mesto. V sprevodu so šli saimosta- 
precej mladine. rejši, ker zaradi mraza mladinsflti
Partizan je organiziral II. tek oddelki niso mogli nastopiti v let- 
»Svobode« za prehodni pokal Sve- nih telovadnih krojih. To naj razu- 
ta za telesno vzgojo občine Kočev- mejo tudi tisti, ki ocenjujejo delo 
je. V četrtek ob 16.30 uri so star- društev vedno le po številu na pri
taji domači atleti in gostje kluba ložnostnih paradah in po unifor- 
»Odred« iz Ljubljane izpred spo- mah.
Klenika žrtev NOV na 1922 m dol- Nato je bila v »Gaju« prvenstve- 
go krožno progo po mestnih ulicah, na tekma v odbojki za prvenstvo 
Prvi je pritekel na cilj član ljub- v oblastni ligi med Graflčarjem iz 
Ijanskega Odreda Tratnik Lojze in Ljubljane in domačim Partizanom, 
si s tem prisvojil prehodni pokal. Po d c.kaj razgibani in živi igri je 
Drugi je bil Vesel Franc, član Par- Partizan zmagal š 3:2. V zadnjem 
tizana Kočevje, tretji Aljančič Ja- setu je nasprotnik popolnoma od- 
nez, Odred Ljubljana itd. Po kon- povedal. S to zmago se je Partizan 
čanem teku je mlade tekmovalce povzpel na drugo mesto za žirov- 
nagcvoril predsednik občine Rigler nieo, za njim so pa še klubi in dru- 
Janez m jim izročil pokale in dl- štva kakor Grafičar iz Ljubljane, 
plome. Tekmi je prisostvovalo po Mladost Kranj, Kamnik in Ježica.

uspehi pod povprečjem. Kljub temu 
je mladi in nadarjeni atlet Parti
zana Kočevje Pucelj Boris postavil 
nov dolenjski rekord v troskoku s 
skokom 13,11 metra in tako zru
šil rekord, ki ga je do sedaj imel 
njegov tovariš Cihal Veno od leta 
1955 s skokom 13,09 metra. Odli
kovali so se še Kovač Vili (Kladi- 
var) ter domačini Bižal, Konig ter

Bilo bratski hr-je ob koncu marca 1. 1944, bom jaz zastopal mladino ribniške je šla mlada kolona po________
ko smo zvedeli, da bo mladinski doline na kongresu. Bil sem srečen, vaški zemlji. Na večer smo prišli v 
kongres Jugoslavije. Slišali smo tu- vesel, ponosen. Vsi napori pretekle Krašič in tam prenočevali pod bud-

noči so mimogrede izginili. Takoj no zaščito mladinskega bataljona 
sem se začel pripravljati na pot. ~ " ..............

di, da bo šlo na ta kongres tudi 
nekaj delegatov iz našega ribniške
ga komiteja. Takrat smo se zadr
ževali okrog Travne gore. Ugibali 
smo, kdo od nas bo tako srečen, da 
bo še z nekateri tovariši na kon-

se
Kurir Janez, ki je skrbel za zve

zo z Okrožjem, me je peljal na 
Okrožje. Ves čas je godrnjal, češ, 
kam se mi tako mudi. Jaz pa sem

_ __ ______ _ gresu zastopal mladino ribniško- ___ „ __
Eiratova. Zadovoljile so’tudTmlade k°čevskega okrožja. Vedeli smo, da treje, kajti bafsein se, da ne za- 
atletinje, ,ki so nastopile prvič in s ^ kongresu tudi tov. Tito in 
tem vzbudile upanje, da bomo tu- dru»1 voditelji osvobodilne borbe, 
di v ženski atletiki krenili na bo- Na tihem sem upal in prav tako 
Ije. Po tekmovanju je predsednik tudi drugi, da bomo jtebranl za 
društva tov. Čuk Tone razdelil tek- delegate na kongres. Nekega zgod-

»Jože Vlahovič«.
Zjutraj smo zaradi maskiranja 

napravili marš preiti Kostanjevcu in 
ob nekem potoku v pomladnem 
soncu počakali do popoldneva, da

ga celo pot priganjal, naj stopi hi- smo se pripravili za resni del na
šega potovanja —• za prehod čez 

mudim. progo Zagreb—Kaarlovac. Ker je
Ko sem se javil na Okrožnem bil naš bataljon bolj slabo oboro- 

komiteju, so mi povedali, da sta žen, smo dobili za spremstvo vod 
tov. Ludvik in tov. Veronika, ki sta mladinskega bataljona »Jože Vla- 
bila tudi določena za delegat na hovič«. V Krašiču smo dobili vodi-

movalcem idiplome in praktična da- njega aprilskega jutra je padla od- korMIres> odšla že^ zgodaj^ zjutraj, ča, ki naj bi nas vodil čez progo in 
katera so darovala tukajšnja ločitve. Prišel sem s tovariši iz za- Kal sem kotel?

- - P°
mestnih ulicah precej občinstva, ki 
je ravno odhajalo z nogometne tek
me, ki je bila tudi v počastitev ob
činskega praznika.

NK Rudar Kočevje in moštvo 
Partizana Kočevje sta igrala pri
jateljsko nogometno tekmo. Kon
čala se je neodločeno z 2:2, dasi je 
imelo Partizanovo moštvo očitno 
terensko premoč, ki pa ni mogla 
priti zaradi slabega igrišča pri »še
škovem domu do izraza. V celoti je 
tekma potekala športno in tovari
ško. Priporočali pa bi posebno mla-

, _ , , , , - ctina, dostojno sodelovalo in uraz-
kosarkarsko tekmo, vendar mo- novalo občinski praznik.
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Igrati ibi morali tudi prvenstve
no
štvo iz Domžal iz neznanih 
kov na tekmo ni prišlo.

Za zaključek praznovanja je bil 
v nedeljo popoldne na stadionu 
»Društveni atletski miting«, žal je 
tudi atlete zajela gripa in so zato 
nastopali v manjšem številu, kot so 
bili prvotno pripravljeni. Nastopali 
so atleti SK Kladivarja iz Celja, 
SK Svobode iz Ljubljane, Partiza
na Žalec pri Celju in domačini. 
Vreme je bilo sicer zelo lepo, ven

tila,
trgovska podjetja, katerim se v 
imenu mladine najiskreneje zahva
ljujem.

Organizacijo tekmovanja je vo
dil Košir Jože z ostalimi društve
nimi sodelavci. Tako je društvo 
Partizan, posebno pa njegova mla-

ločitve. Prišel sem s tovariši iz za
sede, prav pošteno zbiit in zaspan, 
ko so mi skočili nasproti Milan, Li
pe, Danica in drugi tovariši iz ko
miteja in vsi vprek pripovedovali: 
»Takoj,. . .! Kongres! Okrožje .. .«
V prvih trenutkih nisem prav nič 
razumel, ker so vsi navzoči govo
rili. Nazadnje je le prišla do be
sede Danica in mi povedala, da

Bilo je že popol- skozi močvirni Draganički gozd, ki
dne, od Drage do Brige pa je sko
zi Medvedjak dolga pot, poleg te
ga pa je še poznal nisem. Poslušal 
sem tovariše iz komiteja in -prespal 
v Dragi. Drugi dan sem zgodaj 
zjutraj šel na pot in še podnevi 
prišel v Laze ob Kolpi, kjer sem 
pri Rauhovih prespal. Zjutraj, ko 
je sonce vzšlo, sem že korakal pro-

je na večih krajih neprehoden. Da 
z vodičem nekaj ni v redu, smo 
opazili pri prehodu čez progo. Vo
dil nas je preko takega mesta, da 
se mi še danes čudno zdi, da se 
nismo vsi polomili. Takoj ko smo 
prečkali progo, smo opažih, da vo
diča ni več.

Noč je bil temna, Zdaj sta se pa

hhn navijačem več objektivnosti in dar prehladno. Ker se atleti niso 
okke- mogli pravilno ugreti, so bili tudi

Prehodni pokal osvojila SD Kočevje
V nedeljo 6. oktobra so na stre- Od posameznikov je zmagal tov. 

«šču Strelske družine Kočevje me- Zupančič Jože SD Kočevje mesto, 
®to zopet odmevale salve strelov, ki je dosegel od vseh tekmovalcev 
streljale so moške ekipe SD »Jože največ krogov. Prejel je lepo prak- 
Seško« podjetja Zidar, SD Kočevje tično darilo.

ti S-taremu trgu. V Črnomlju -sem izkazala tovariša Jernej7 in Stjen- 
se oglasil pri tov. Vončinu Dragu, ka, ki sta z zemljevidom in kom- 
Tov. Vončina je bil pred vojno šol- pasom v roki vodila našo kolono 
skl upravitelj v Dolenji vasi in tam skozi močvirnat gozd, ki je bil te
še ga še danes ljudje radi sporni- daj skoraj brez poti’ Pot je bila

Fiesto, ter član ekipe SD Stara 
cerkev. Tekmovanje je bilo v okvi
ril Strelskega tedna ter v počasti
tev občinskega praznika. Tekmo
valne ekipe so streljale z vojaško 
Puško na razdaljo 300 metrov.

Nerazumljivo je, zakaj se tek
movanja ni udeležila ekipa SD 
Rudnik šalka vas. Prav tako ni 
opravičljiv izostanek ekipe SD Sta- 
to cerkev. Tekmovanja se je ude- 
Iezil samo en član te ekipe. 
ž Zmagala je ekipa Strelske dru- 
i-1!ne Kočevja in s tem drugič osvo- 
bor Vhodni pokal Strelskega od- 
2,.a Kočevje. Druga je bila ekipa 
» JJa, tretja pa je bila ekipa »Jo- 
fe Seske« 
iavnice. iz ključavničarske de-

V splošnem z rezultati tekmova
nja ne moremo biti zadovoljni, saj 
so bil irezultati podpovprečni,’ če
mur je kriva -delna neaktivnost ne
katerih članov ter pomanjkanje 
treninga. Upamo, da se bo to sta
nje kmalu izboljšalo.

Hočevar Anton

Vse knjižnice, čitalnice, založbe 
in prosvetna društva opozarjamo 
na novo zanimivo ilustrirano revi
jo »Sodobna pisarna« za propagan
do in organizacijo moderne tehni
ke pisarniškega poslovanja. Zahte
vajte prospekt pri upravi, Ljublja
na, Gosposka 12.

V tej hiši (v Kočevski Reki) je bil 10. okt. 1944 I. kongres LMS

Naši na ..Jadranskem teku"
V počastitev 10-letnice priključit

ve Primorske k osvobojeni domo
vini je Okrajna zveza Partizan Ko
per organizirala »Jadranski tek«, 
ki ga namerava prirejati vsako le
to za prehodni pokal v štafetah in 
za posameznike. Tekmovanje je bi
lo v nedeljo 6. oktobra na cesti Izo
la—Koper. Tekmovalna piroga je 
bila dolga 6290 m. Tekmovali so 
posamezniki in štafete, v katerih 
je bilo po pet tekmovalcev. Vsak 
je moral preteči približno 1300 m. 
Udeležba na tem tekmovanju je bi
la velika. Kljub temu, da smo ime-

OBVESTILA l
KOČEVJE SODRAŽICA

Poročili so se: Žalik Matija, vo- Rodili sta: Vesel Terezija iz Si- 
dovodni inštalater iz Kočevja, Re- novice 6 — dečka Antona in Lev- 
^ 13, star 25 let in Crnkovič Ma- stek Nežka iz Sodražice 89 — 
rija, delavka iz Izole, Kažipotna ul. deklico- Marijo.

T.pvaiolr Tn-žpfn VmotpvalVa -n ° ., — j-™lomjpac aigneuc JC -aciiuje pnuuziio mesec -am. J-rec
ovice 10 stara 23 let V Nn- ^dm nahe^ih^^eh01" VSe™ Svetu' Ti flkoncem kJ°*enja bo krožil počas-samo eaen najiepsih uspehov nali so velike znanstvene vredno- neje m nize, ko pa -bo dosegel kri-
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stara 26 let. V Ljubljani pa so 
6 pc-ročili: Pakiž Karel, mizarski 

Pcbiočnik iz Kočevja, Podgorska 
r1' 14 (27 let) In štimae Marica, 
3-itieščenka iz Kočevja, Trg svo- 

»c-de 41 (24 let), Zupančič Jože

Srečnima mamicama čestitamo! 
Umrla je Pogačnik Marija, otrok 

: Zapotoka 38, stara 10 dni.

OSILNICA
Rodila je: Erbežair Natalija,

let in
iz škrlovice 10, stara 23 let. V No
vi vasi pri Cerknici pa sta se po
ročila Mustar Alojz, kmetovalec iz 
Rašice in Marija Mramor, nataka
rica iz Sodražice.

Srečnim zakoncem čestitamo!
Rodile so: V ljubljanski porod

nišnici so rodile: Rigler Marija, go
spodinja iz Velikih Lašč 88 —deč-

11 doma družbeni miting, smo po
slali v Koper našo štafeto pred
vsem zaradi tovariškega s-xlelova- 
nja in zato, da se mladi atleti iz
urijo na ostrejših tekmah. Mladi 
tekmovalci so nas prijetno in ve
selo iznenadili. štafeta v postavi 
Bregar Janez, Kocijančič Franc, 
Bregar Božo, Mavrin Peter in Ho
čevar Janez je dosegla s časom 19 
minut in 49 sekund prvo mesto in 
si s tem osvojila prehodni pokal 
»Jadranskega teka«. Sledile so vr
ste Partizan Murska Sobota, okr. 
vrsta Partizan Celje, Novo mesto, 
Trbovlje in Koper, če primerjamo 
čase s štafetami športnih klubov, 
-ki so tekle na isti progi v svoji 
skupini, bi bila naša štafeta četr
ta in je pustila za seboj štafeto 
atletskega kluba Ljubljana, AK

njajo, Končno sem prišel v Gra
dac, kjer so se zbirali delegati. V 
Gradaeu sem našel tov. Ludvika in 
Veroniko. Drugi dan smo bili že 
vsi zbrani. Bilo nas je skupaj 110 
delegatov, 90 iz Slovenije, 20 pa iz 
Gorskega Kotora, Hrvaške in Istre.

Formirali smo se v bataljon, ki 
sta ga vodila tov. Jernej in tov. 
Stjenka (Bojc Pavle iz Nemške va
si). Oba sta bila v PK SKOJ za 
Slovenijo, še istega dne smo na
pravili poizkusni marš do Metlike. 
Tu nas je komanda mesta pogosti
la s svinjskim golažem (tiste čase 
je bil prava redkost) in kruhom. 
Prespali sm v Metliki, drugi dan 
pa krenili na pot. Spremila nas je 
velika množica ljudi, godba glav
nega štaba in komandant glavnega 
štaba Slovenije tov. Stane, ki sem 
ga takrat prvič videl in govoril z 
njim. Tov. Stane nas je spremljal 
do Vivodine, kjer so nas ljudje zelo 
lepo sprejeli, nas obložili s hrano

vražja. Tema kot v rogu, blato pa 
do kolen, tako da smo napredovali 
prav po polževo. Hodili smo in ho
dili, ,gozda pa ni hotelo biti konec. 
Danilo se je, mi pa smo bili še 
vedno v goščavi. Po krajšem počit
ku smo nadaljevali pot. Med drev
jem se je začelo svetlikati —■ znak, 
da je gozda konec. Naenkrat se je 
naša predhodnica srečala z ustaši. 
Vnela se je borba in po krajšem 
boju so ustaši uvideli, da je zanje 
bolj zdravo, če se umaknejo. Tako 
so tudi storili. Pot smo nadaljevali 
in popoldne prišli v Pisarovino, ki 
je bila takrat osvobojena. Tu so 
bile večkrat izmenjave ujetnikov 
med našimi in nemškimi enotami.

Konec prihodnjič

Vsi, Id se zanimate za organiza
cijo in tehniko pisarniškega poslo
vanja, pišite po brezplačni prospekt 
za novo ilustrirano revijo »Sodob
na pisarna« na naslov uprave:in nam zaželdli srečno pot. Tu je 

bilo slovo od Slovenije. Z razvito Ljubljana, Gosposka 12. 
slovensko in jugosovansko zastavo

Na nebu nova, umetna zvezda
V petek 4. oktobra so v Sovjet

ski zvezi izstrelili prvi umetni sa
telit, ki kroži do 1000 km visoko 
v stratosferi in drvi z velikansko 
hitrostjo okoli Zemlje. Ruski znan
stveniki so dosegli uspeh, za kate
rega jim moramo samo čestitati. 
Pot umetnega satelita okrog Zem
lje se praktično še ni spremenila. 
Radijski aparati delujejo v njem 
normalno in radijske signale je

V Sovjetski zvezi je že mnogo 
ljudi videlo umetni satelit. Videlo 
ga je že na tisoče ljudi v Avstra
liji, na pacifiški obali in drugje.

Ljudje se zanimajo, kako dolgo 
bo umetni satelit krožil okrog 
Zemlje. Znanstveniki pravijo, da 
tega ni moč točno napovedati. So
vjetski znanstveniki domnevajo, 
da bi utegnil satelit krožiti okoli 
Zemlje približno mesec dni. Pred

je to
atletov v tem letu in dokaz smotr
ne in vsestrane vzgoje mladih te
lovadcev.

Kot posameznik je tekel na ce
lotni progi Vesel France in je do
segel drugo mesto s časom 22 mi-

, ----- \ — ) tjupcuibh/ U UZC - ~W J v/ . XJHUOUUil AiULMaijU, go-

slavec iz Kočevja, Rudnik 23, star spodinja iz Bosljive loke 12 — deč-
lGt in Papež Marija, nameščen

ca iz Kočevja, Kolodvorska ul 9 
«tara 22 let. Dragoš Viktor oficir 
LM iz Kočevja, Ljubljanska 20 (31 
et in Paradži Cvetka, nameščenka 

f2 Kočevja Prešernova let).

ka Zlatka.
Srečni mamici

sti.
Po svetu so sprejeli vest o iz

strelitvi umetnega satelita v So
vjetski zvezi z različnimi občutki. 
Da so bili Amerikanci nevoščljivi 
Rusom, ker so jh ti prehiteli na 
tem področju, ni treba poudarjati. 
»Bleščeča zvezda« — umetni sate
lit pa s strahotno brzdno kroži oko
li naše Zemlje. Posebne naprave,

čestitamo!

PREDGRAD
Rodile so: štaudohar Vilma, go- 

ui. 1 (25 spodinja iz Kraljev 2 — dečka Vla- 
dimira. V ljubljanski porodnišnici

nut in 25 sekund. Tudi to je lep

ka Vinka Prijatelj Marija, gospo- ^en^IjtoTSv^si^^vsafcxlnev- dmja iz Velikih Poljan 20 - de- nem treningu. vs<ucodnev
khc» Manjo, Cimperman Marija, S temi uspehi so prejeli našitek- 
knjigovodkmja iz Tomazinov 4 - movaici prehodni poki
spodinja^Male Sl^ceT1—’dfč- ’™°™°. .0krajne. zve- ke izrednega znanstvenega pome- ko
ka
n ja iz

tično cono zemeljske težnosti, bo 
zdrvel v spodnje zračne plasti. 
Znanstveniki menijo, da se ne bo 
razpočil, marveč, da se bo spričo 
zelo močnega 'trenja vnel in da bo 
zgorel, preden bo padel na Zem
ljo.

Sovjetska agencija TASS poro
ča, da izdelujejo v Sovjetski zvezi 
zdaj tri različne kozmične izstrel
ke, katere nameravajo izstreliti na

Jdinia iz Male Slevice 4 ’rioč £ ’ p ° UKL’aJne zve- Ke izrednega znanstvenega pome- ko oddalji
Itoda Adamič Mirit4 ze Koper za prvo mesto, spominsko na. Satelit ima obliko žoge, prevle- 400.000 ki

i^Vd Pntiln ^ Skit Pt umetniško sMto Prknorskega umet- čen pa je s snovjo, ki odbija 90 oddaljena ,
i iz Vel. Poljan 9 deklico Iva*- nika Birse, vsak tekmovalec na odst sončnib žarkov Satoiu im= vietek; me

no in Rupar Roza, gospodinja iz
Srečnim zakoncem čestitamo! Je rodila Mavrin Milica, gospodinja KrJave Peči dedka Toneta.

,• -NT i ° J Smomrn m o-rv-iir>o-*-v-> Xz-.r-.J-i4-^

Rodile so: Banič Anica, name- 
scenka iz Kočevja, Roška c. 27 — 
Ječka Marjana, Grabrovec Vida, 
<ivinorejka iz Starega loga 3 — 
ečka Rudolfa, Obranovič Ana, go- 
Podinja iz Kočevja, Trg svobode 

■ dečka Dušana Remih štefa- 
mia, gospodinja iz šalke vasi 84 

dečka Milana, Kordiš Ivana, 
sospodinja iz Livolda 16 — dekli- 
00 Mileno.

V novomeški porodnišnici pa so 
^°dile: Košir Milka iz Kočevja, Trg 
tobode 20 — deklico Alenko, ša- 

Danila, gospodinja iz Kočevja, 
^ svobode 36 — deklico Zlatko, 
aS,buc Mariia. i* Klinje vasi 7 — 

Radisilava, Kač Angela iz 
alke vasi 63 — deklico Slavko, 

oerger Joža, nameščenka izKo- 
, via, Trg svobode 5 — dve de- 

tiCl Barbko in Bredo. 
rJ, ijubljanskl porodnišnici pa so 
skfi1 e: CetiQski Alojzija iz Stoven- 

vas^ — dečka Dragota, in 
17 ek Marija iz Kočevja, Rudnik 

deklico Darjo.
^rečnim mamicam čestitamo! 

Ljubljani je umrla Šneberger
horiJ otrok “ Kočevja Trg svo- 

ue 5, stara 2 dni.

iz Nemške loke 2 — deklico Mar
jano, v novomeški porodnišnici pa 
je rodila Šajnič Julijana, gospodi
nja iz Predgrada 61 — deklico 
Vesno.

Srečnim mamicam -čestitamo!

LOŠKI POTOK
Rodila je: Vesel Marija, gospo

dinja iz Travnika 70 — deklico 
Ivanko.

Srečni mamici čestitamo!

VELIKE LAŠČE
Poročili so se: V Ljubljani sta 

se poročila Dednikar Jožef, kme
tovalec iz Male Slevice 8, star 46

Srečnim mamicam čestitamo!

DRAGA
Rodila je: v ljubljanski porod

nišnici je rodila Križ Milka, gospo
dinja iz Podpreske 15 deklico Ani
co. Srečni mamici čestitamo-!

DOLENJA VAS
Rodila je: V ljubljanski porodniš

nici je rodila Zobec Marija go
spodinja iz Prigorice 101 dečka 
FTanceta.

Srečni mamici čestitamo!
Umrla sta: Arko Marica, otrok 

iz Prigorice 64, stara 5 let in Mer
har Uršula, kmetica iz Rakitnice 
50, stara 70 let.

Birse, vsak tekmovalec pa 
spominsko značko in praktična da
rila.

Prav iz srca -čestitamo tekmoval
cem in želimo, da bi bili še na
prej tako vztrajni in zgledni pri
padniki našega društva.

ki so montirane v tem umetnem
»Jadran- satelitu, oddajajo zemljanom podat- Limo. Kozmični izstrelek bi se lah-

oddaljil od Zemlje največ ca. 
kilometrov, Zemlja pa je 

od Lime 340.000 km. So-
odst. sončnih žarkov. Satelit ima vjetski znanstveniki pa proučujejo 
štiri po pol metra dolge antene, glavno vprašanje — vrnitev sate- 
Njegcvi akumulatorji lahko zago
tove delovanje njegovih naprav za
tri tedne, če bo -dlje krožil okoli 
Zemlje, signalov ne bo več odda
jal.

lita na Zemljo. Da bi se satelit s 
kozmičnega potovanja lahko vrnil 
na Zemljo, se ne bi smel približati 
Luni bolj .kakor na 30 km.

3« sapteJi Ut tLobta odf a
Znanega slovenskega pisatelja 

dr. Ivana Tavčarja je v gostilni 
prosil vbogajme star berač, znan 
po svojem teku. Pisatelj je bil do
bre volje in mu je rekel:

»Veš kaj, za goldinar žemelj ti 
plačam, če jih poješ.«

Vedeti je treba, da si takrat do-

O B 3 A V E

Prileten in imovit možak je po
tožil svojemu prijatelju:

»Flh, prijatelj, kaj naj storim? 
Zadnje čase mi je spomin zelo ope
šal.«

»Posodi mi tisočak!« mu je sve
toval prijatelj.

Mlad Dalmatinec se spoveduje. 
Ko pove vse male grehe, ga župnik 
pobara še za velike. Ker pa je fan- 

»Micka, prinesi mi še za en groš tu očividno nerodno, mu hoče žup- 
kruha, da ne bo ta škric mislil, da nik nekoliko pomagati:

bil za goldinar kar šestdeset že
melj. In to so bile prave žemlje, 
ne kot današnje, ki jo daš trikrat 
v usta, pa je po njej.

»Velja!« je privolil berač in na
takarica mu je prinesla šestdeset 
žemelj. Mož jih je pospravil do 
zadnje drobtine in nato naročil:

KINO

KOČEVSKA KEKA
^Rodile

gffj«
so: v novomeški porod- 
rodila Marinč Vilma, de- 

Kočevske Reke — dečka 
v ljubljanski porodnišnici

gpo^j, todila Crnkovič Ivanka, go- 
tona/ga 12 .Boravca — dečka An- 
hio)' rečnmia mamicama čestita-

je Malnar Ivka, preužiit- 
a iz Novih Lazov, stara 85

JADRAN, Kočevje: od 11. do 13. 
oktobra ameriški barvni film 
»Bosonoga grofica«, 16. in 17. 
oktobra italijanski film »Slepo 
dekle«, od 18. do 20. oktobra 
ameriški barvni film »Poslednji 
iz plemena Komančev«.

SODRAŽICA: 12. in 13. oktobra 
amer. film »V soteski Colorada«, 
19. in 20. okt. amer. film »Kra
ljica Kristina«.

DOBREPOLJE: 12. in 13. okto
bra amer. film i»Pago-Pago za
čarani otok«.
16. oktobra italijanski film »Za 
dva so-lda upanja«, 19. in 20. 
okt. franc, barvni film »Alarm 
na jugu«.

PREDGRAD: 12. in 13. okt. šved
ski film »Margit«, 19. in 20. okt.

nem. film »Srce lažno bije«.
LOŠKI POTOK: 12. in 13. okt. 

ameriški film »Skrivnosti Indi
janke«, 19. in 20. okt. francoski 
barv. film »Ali baba in 40 raz
bojnikov«.

OSILNICA: 13. okt. meh. film »Ko 
nekoč odidem«.

RIBNICA: 12. in 13. okt. ameriški 
film »Cesta za Caribo«, 19. in 
20. okt. franc, film »Tako se ne 
umira«.

VELIKE LAŠČE: 12. in 13. okt. 
franc. barv. film »Ali baba in 40 
razbojnikov«, 19. in 20. okt. ju- 
gosi. film »Deklica in hrast«

KOČEVSKA REKA: 12. in 13. ok
tobra ital. film »Kruh, ljubezen 
in ljubosumje«, 16. okt. ameriški 
barvni film »človek iz Alama«, 
19. im 20. okt. ameriški barvni 
film »črni labod«.

OBVESTILO
Obveščamo cenjene obiskovalce 

knjižnice v Kočevju, da bo knjiž
nica od 14. septembra 1957 do na- 
daljnjega zaradi selitve zaprta.

Uprava knjižnice

ZAPOSLITEV
Trgovsko podjetje »Jelka« Rib

nica na Dolenjskem sprejme trgov
skega pomočnika (pomočnico) in 
vajenca. Nastop službe takoj. In
teresenti naj pošljejo pismene po
nudbe ali pa naj se osebno zgla
sijo pri podjetju.

PRODAM
Po ugodni ceni prodam kozo mle

karico. Vprašati na Ljubljanski ce
sti 5 — Kočevje.

sem se njegovih žemelj do sitega 
najedel.«

Carju Petru Velikemu so vsak 
dan poročali o velikem številu tat
vin, ki so se dogajale vsepovsod. 
Nekega dne se je car zaradi tega 
strašno razsrdil in naročil svojemu 
tajniku:

»Napišite razglas, da bo vsak 
tat, pa če ukrade še tako malen
kost, brez milosti obešen.«

»če želi vaše veličanstvo ostati 
brez podanikov, potem bom raz
glas napisal,« reče tajnik spošt
ljivo.

Car se nasmeje in vse je ostalo 
po starem.

Neki šaljivec je zastavljal svo
jim znancem nenavadne uganke. 
Ena od teh je tudi tale:

»V eno luknjo vstopiš, na dveh 
izstopiš; ko pa misliš, da si že iz
stopil, se šele znajdeš notri. Kai 
je to?«

Nihče ni vedel.
»Hlače vendar!<

»Ali nisi morda 
ženski?«

»Kaj? Jaz — spal?« 
skoraj ogorčen.

spal pri kaki

je fant
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Praktični polici za kuhinjo
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TUDI za vas i Strahotni doživljaji mornarjev 
bo ZANIMIVO iz potopljene ladje „Pamir“ Iz naših krajev

Pred kratkim je prispela ameri
ška tovorna ladja »Geiger« s peti
mi preživelimi potniki s potopljene 
nemške ladje »Palmir« v severno 
afriško pristanišče Casablanca, še
sti preživeli potnik, mornar Hasel- 
bach, ki ga je rešila neka franco
ska ladja, je poslal domačim brzo
javko, v kateri pravi med drugim:

»Pred reštvijo sem prebil 72 ur 
na morju. Pitna voda nam je po
šla, ker so valovi odnesli rezervoar 
za vodo. Mnogi Izmed mojih tova
rišev so pili morsko vodo, njihove 
ustnice so bile grozno otečene in 
njihovi obrazi strahotno spačeni. 
Med trpljenjem sem imel nepresta
no pred očmi očetov nasvet: nauči 
se pogledati nevarnosti v oči...

Preživeli mornarji imajo še ved
no na rokah in na obrazih sledove 
trpljenja na morju. Kljub vsemu 
prestanemu trpljenju so bili pri iz
krcanju nadvse srečni.

Karl Otto Dummer, ladijski pek, 
je bil v rešilnem čolnu najstarejši, 
zato so njemu .poverili poveljstvo. 
Izjavil je, da se je »Patonir« močno 
nagnil, še preden so lahko v redu 
spustili z ladje rešilne čolne.

»Ko je katastrofa prišla do vr
hunca, je bila ladja nagnjena za 
40 stopinj. Krov je bil tako postra- 
nl_ da sploh ni bilo mogoče stati 
na njem. Ko se je »Palmir« vedno 
bolj nagibal, so pričeli ljudje ska
kati v vodo. Pri tem so skakali 
drug na drugega. Mnogo potnikov 
so na ta način potisnili pod vodo. 
Bržčas so že pri tem mnogi uto
nili.

Vihar je bil tako silovit, da je 
potiskal ladjo proti preživelim, ki 
so morali zelo naglo plavati, sicer 
bi jih ladja potegnila s seboj na 
dno. Vse nas je prevzemala ena sa
ma misel: Proč, daleč proč cd lad
je,« je pripovedoval o tej nesreči 
Dummer. Ko se je ladja končno 
potopila, so se ponesrečenci pričeli 
ezirati za rešilnimi čolni, ki so se 
edtrgali od ladje. Skupina v kateri 
je bil Dummer, je šele čez eno 
uro opazila v razdalji kakih sto 
metrov rešilni čoln, ki se je zibal 
na valovih, toda zaradi nemirnega 
morja so ga dosegli šele po enour

nem trudu. Tedaj so tudi opazili, 
da je bil čoln poškodovan in do 
vrha napolnjen z vodo. Takrat so 
se nahajali 600 milj jugozahodno 
od Azorov.

Ko je Dummer z devetimi tova
riši splezal v čoln, se je ta skoraj 
potopil. »Sedeli smo skoraj do pasu 
v vodi,« pravi Dummer.

V prvi noči sta umrla v rešilnem 
čolnu dva mornarja. Storili so vse, 
kar je bilo v njihovi moči, pa je 
bilo vse zaman. Sprva so skušali 
trupla obdržati v čolnu, toda potem 
so uvideli, da bi bilo to prenevar
no 'breme, zato so umrla tovariša 
prepustili morskim valovom.

že prvo noč so opazili v daljavi 
ladjo, ki je iskala ponesrečence. 
Oddaljena je bila od njih samo ka
kih dve sto metrov, toda na ladji 
jih zaradi divjanja in tuljenja vi
harja niso mogli videti niti sliša
ti. Njihovi klici na pomoč so se iz
gubljali v viharju.

Drugega dne, bila je nedelja, sta 
umrla nadaljnja dva mornarja. 
Od žeje se jima je zmešalo v glavi 
in skočila sta v vodo. .»žeja je bila 
strašna,« pravi Dummer.

V ponedeljek so bili že tako 
oslabljeni, da niso mogli odpreb ni
ti konserv, ki so jih našli v rešil
nem čolnu.

»Morski psi so krožili okrog na
šega čolna. Morda se sliši never
jetno, toda nas zavoljo tega ni bi
lo strah, ker smo bili že tako iz
črpani,« je nadaljeval Dummer.

Brodolomci v čolnu so dobivali 
privide. Nekateri so videli rešilne 
čolne, dragi ogromne parnike, tret
ji letala. Tedaj se je število mož v 
čolnu zmanjšalo še za enega mo
ža. Skočil je v morje, drugi pa so 
bili preslabotni, da bi mu to pre
prečili.

Na odprtem morju, v rešilnem 
čolnu je skupinica petih mornarjev 
prebila v nečloveških pogojih celih 
72 ur. Končno se je bližala reši
tev.

Nebo se je zjasnilo in na ozad
ju se je izza temnih oblasov pri
kazala mavrica, pojavila pa se je 
tudi ladja z rešitelji — »Saxon«.

»Skočili smo kvišku ter pričeli 
vpiti in mahati. Neverjetno je, kje 
smo dobili še toliko moči. Poska-

Težave z vodovodom v Predgradu
Kaj pomeni za nas vodovod, bi 

■nal povedati edino naš kmet, ki je 
moral ob vsaki najmanjši suši po 
vodo najmanj 3 km daleč do Kol
pe ali pa beračiti zanjo pri sosedu, 
Id je imel vodnjak za kapnico. Zlato 
je razumljivo zadovoljstvo in vese
lje, ko so 1. 1956 zgradili vsaj pro
vizorični vodovod. Bili smo priprav
ljeni na okvare pri vodovodu, toda 
ne v taki meri in že takoj v za
četku.

že prvo — preteklo — zimo so 
opustili ogrevanje v prostoru za čr
palke, ki so zato zmrznile in je ne
kaj delov popokalo. Na ta način 
amo bili brez vode. Ta okvara je 
bila v nekaj dneh popravljena, ker 
je 'takrat nastopil službo sposoben 
in vesten monter tov. Vrščaj, ki 
je svoj posel hitro opravil. Vrščaja 
»o kmalu iz neznanih vzrokov od
pustili, ker baje za njegovo plačo 
ni bilo kredita. Posle je prevzel do
mačin, ki je bil meseca julija od
soten in črpalke so se znašle brez 
pravega nadzorstva. Posledice niso 
Izostale. Pokvarili sta se obe čr
palki, tudi rezervna, ki naj bi de
lovala takrat, če se ena pokvari. 
Pokvaril se je ves aparat in stro
ški za popravilo so se podeseteril! 
xii smo bili tri dobre tedne brez 
vode, in to v juliju in avgustu. Ko

kali smo v vodo ter odplavali proti 
rešilnim pasovom in vrvem, ki so 
nam jih vrgli z ladje. Na krovu 
rešilne ladje so nas slekli in za
vili v tople odeje. Kmalu smo vsi 
zaspali...«

Po nekaj urnem spanju so pone
srečence izročili posadki ladje »Gei
ger«, ki je imela boljšo sanitetno 
opremo. Tam so jih pregledali tri
je zdravniki. »Na Geigerju smo se 
naučili spet smejati,« je na koncu 
pripovedi dejal Dummer.

Tragedija na ladji »Palmir sc je 
zahtevala 80 žrtev. Oktobra bodo 
v Lubecku pred pomorskim razso
diščem razpravljali o vzrokih ne
sreče.

NAM PIŠEJO

Napadli so me na cesti . . .
Karol Kropf, 80-letni starček iz 

Novih Lazov pri Kočevski Reki, 
nam je poslal pismo, kjer piše 
med drugim naslednje: »Pred ne
kaj dnevi sem šel v Polom na obisk 
k znancem. Ko sem prišel v Polom, 
so skočili na mene trije fantiči. 
Dva od njih sta bila stara približ
no 11 let, eden pa približno 6 let. 
Najmlajši me je udaril po reki. Ko 
sem šel nekoč po cesti proti Ko
čevju, me je v bližini Livolda usta
vilo pet majhnih fantičkov m mi 
kazalo jezike. Star sem in betežen,

zato me je tako nespoštljivo vede
nje otrok globok užalostilo. To ka
že na pomanjkljivo vzgojo teh 
otrok. Ali smo prišli že tako daleč, 
da stari ljudje ne bodo več vami 
pred otroki? Starši! Preberite te 
vrstice in pravilno vzgajajte svoje 
otroke, da bodo spoštovali starejše 
osebe.

POZDRAVI ZA PODPREŠČANE
Tov. Janež Herman, ki služi vo

jaški rok v Bileči, nas je naprosil, 
da objavimo naslednje: »Tovariške 
pozdrave vsem prebivalcem Kočev
ske, -posebno pa učiteljstvu in 
učencem osnovne šole Podpreska 
ter njihovim staršem. Vsem se prav 
lepo zahvaljujem za trud, ki so ga 
imeli ob mojem poslovilnem ve
čeru.

MLADINCI SO POMAGALI 
VDOVI

Marija Mavrin iz Vimola 7 v Po
ljanski dolini se najlepše zahvalju
je mladincem iz Vimola, Kraljev, 
čepelj in Brezovice, ker so ji pri
skočili na pomoč in ji brezplačno 
pokosili travnike. Mavrinova, ki je 
vdova, želi mladincem in njihovi 
mladinski organizaciji veliko uspe
ha pri njihovem delu, za njihovo 
pomoč pa še enkrat najlepša hvala.

KDO JE REŠIL ZEMLJIŠKE 
KNJIGE V LAŠČAH

Tov. Ivan Keržan iz Velikih 
Lašč, upokojeni vodja zemljiške 
knjige, nam je .poslal dopis v ka- 
teerm dopolnjuje članek »Lašče v 
borbi za svobodo«, ki je izšel v 38. 
št. Novic. Tov. Keržan piše med 
drugim naslednje: »Piscu toga
članka morda ni bilo znano, da 
zemljiške knjige in druge važne 
akte iz gorečega sodnega poslopja 
ni rešil nihče drugi 'kakor jaz s po
močjo kanclista tov. Hudoklina, ki 
sem ga poklical na pomoč. S pono
som lahko rečem, da sem s tem 
dejanjem rešil narodu in državi 
večmilijonsko vrednost in preprečil 
skorajda nepopravljivo škodo.«

ZBOR VOLIVCEV V VIMOLU
22. septembra je bil v Viaiolu pri 

Predgradu zbor volivcev, ki je le
po potekal. Volivci so izbrali za 
kandidata v občinski zbor Ivana 
Rauha in Franceta Šubica.

UREJENE ŠOLSKE UČILNICE
Pred kratkim se je v Predgradu 

oglasil šolski nadzornik iz Kočevja. 
Ogledal si je tudi nove šolske učil
nice v zadružnem domu v Pred
gradu. V učilnicah so namestili no
ve klopi, stole in šolsko tablo.

Osebni avtomobili in motorna kolesa

je končno po treh tednih voda spet 
pritekla, smo bili veseli, kakor da 
je pritekla popolnoma na novo in 
porabljena je bila vsa jeza in pre
klinjanje. Toda ne za dolgo. Dne 
26. septembra je vodovodna pipa 
spet nekajkrat zahrknila in odpo
vedala. Tako smo ponovno brez vo
de. —■ Upravičeno zahtevamo, da 
se take malomarnosti odpravijo, 
saj gre tu za skupno premoženje 
in tudi ra naše lastne tisočake, ki 
smo jih težko zbrali. Prizadeti

Sorodniki v inozemstvu vam bo
do hvaležni, če boste za njih na
ročili Novice.

Izdelovalec podnov za rete v Zapotoku pri Sodražici

V naši državi smo imeli ob kon
cu minulega leta 14.664 osebnih 
avtomobilov. Od navedenega števi
la je 6016 osebnih avtomobilov v 
posesti gospodarskih organizacij in 
gospodarskih združenj. Na dragem 
mestu so državni organi in usta
nove, ki so posedovali 4278 avto
mobilov. Za njimi pridejo zasebni
ki in nato družbene organizacije, 
ki so imele 754 avtomobilov. Pri
vatniki so imeli ob koncu lanskega 
leta 3616 osebnih avtomobilov, in 
sicer največ v Sloveniji, Kjer je 
1584 privatnih avtomobilov, na Hr- 
vatskem 1125, v Srbiji 710, v vseh 
ostalih ljudskih republikah — v 
Bosni in Hercegovini, črni gori in 
Makedoniji pa zasebniki nimajo več 
kot sto avtomohlov.

Ob koncu minulega leta je bilo 
v vsej naši državi 15.586 motornih

Domača obrt in krošnjarstvo
Pogosti turški napadi na Kočev

sko po letu 1469 so gospodarske 
razmere in pogoje ra življenje ta
ko -poslabšali, da se je prebivalstvo 
na kočevskem in ribniškem polju 
množično oprijelo domače obrti, 
posebno izdelovanja raznovrstnih 
izdelkov iz lesa, da bi se laže pre
življalo. Cesar Friderik HI. je proš
njo Kočevarjev in Ribničanov, v 
kateri so objasnili svoje težko sta

Zvočniki motijo
čeprav so se prebivalci že spo

mladi na občnem zbora SZDL pri
tožili, da zvočnik na stavbi bivše
ga ObLO v Kočevju le prepogosto 
hrešči in čeprav so že tudi Novice 
objavMe tozadeven članek, se je 
stanje le malo ah skoraj nič spre
menilo.

Mar tisti ljudje, ki zvočnik 
upravljajo, res ne morejo ah pa 
nočejo razumeti dragih stanovalcev 
bližnje okolice, da jih zvočnik mo

ti? Kdo more in sme vse te ljudi 
prisiliti, dia poslušajo skoraj ves 
dan, zlasti v nedeljo, dirigirano 
glasbo ter jih motiti pri njihovem 
popoldanskem umskem delu, če ga 
na primer Imajo? In dijaki? Ka
ko naj se uče, če jim zvočnik para 
ušesa? — Mislim, da bi bilo do
bro, da si tisti, ki zvočnik uprav
ljajo, ogledajo te vrstice.

Prizadeti

nje, vzel na znanje in da bi jim 
gospodarsko pomagal, je leta 1492 
dovolil Kočevarjem in Ribničanom, 
da smejo s svojo živino, platnom 
in dragimi domačimi izdelki svo
bodno trgovati po Hrvaškem in 
drugih deželah. S tem so dobili pra- 
vico do krošnjarsttva, ki jim je bila 
potrjena v letih 1571, 1596, 1774 in 
1780.

Svobodno krošnjarstvo je zelo 
poživilo trgovino, posebno v me
stih, kjer je prebivalstvo živelo 
največ od nje. Domače obrti, od ka
tere se je že poprej preživljalo ne
kaj ljudi, so se poslej oprijeli še 
mnogi drugi in razvile so se razne 
panoge te obrti. Najbolj se je raz
vila predelava lesa v najrazličnej
še praktične izdelke, kar je razum
ljivo, saj je bilo na razpolago naj
več lesa. Suhorobarstvo je postalo 
močna gospodarska veja. V času 
Valvasorja so izdelovali suho robo 
skoraj v vseh kočevskih naseljih 
ter v Sodraški in Ribniški dolini 
do Ribnice. Južno od nje pa so se 
bavili bolj z lončarstvom.

Na Kočevskem je bilo pomemb
no tudi izdelovanje krovnih deščic 
ali skodel, ki so jih morali podlož
niki okrog Koprivnika oddajati fev
dalcu kot posebno dajatev. V Kle
ču pri Mali gori so izdelovali obro
če za sode. Letno so morali »odraj- 
tati« za davke štiri do pet voz iz
delkov. V Svetlem potoku so izde- 
lovli sukno. Bavili so se tudi sklo- 
bučarstvom. v še večji meri pa s 
predelavo kož v usnje in krzno.

Pravica svobodnega krošnjarje- 
nja je Kočevarje in Ribničane spra
vila z doma na potovanja, da so 
prodajali Izdelke domače obrti po 
vseh cesarskih deželah. Sprva so 
največ potovali z otovorjenimi ko
nji ali s krošnjo na plečih v Pri
morje, kjer so predajah suho in 
lončeno robo, prejo, platno, sukno 
in polšje kože ali pa izdelke zame
njavah ra sol in žito. Dobrepolje! 
so bili predvsem mani po tem, da 
so prekupčevali s soljo, ki so jo 
razvažali ali raznašali na konjih 
in jo zamenjavah za žito ah ra 
denar.

koles. Motoma kolesa so bila veči
noma v privatni Lasti in sicer skup
no 13.384. V Sloveniji je bilo skup
no 5893 motornih koles, od katerih 
je bilo 5241 vozil last privatnikov. 
Gornje številke nam povedo, da 
smo Slovenci sorazmerno najbolj 
»motorizirani«.

75 MRTVIH IN VELIKO 
RANJENIH

V bližini glavnega mesta zahod
ne Nigerije Ibadana je pr šlo pred 
dnevi do hude železniške nesreče, 
ki je zahtevala 55 mrtvih, 170 pot- 
nikvo pa je bilo ranjenih. V za
hodnem Pakistanu v Aziji je prav 
tako prišlo do hude železniške ne
sreče. Pri tej nesreči je 20 potni
kov zgorelo, okoli 64 potnikov pa 
je dobilo hude opekline.

LEP PRIDELEK SLADKORNE 
PESE

V Makedoniji so začeli te dni po
birati sladkorno peso. Kmetje v te- 
tovskem, štipskem, bitoljskem ter 
skopljamskem okraju bodo letos 
pridelali nad 2000 vagonov slad
korne pese.

V Makedoniji 'gojijo sladkorno 
peso že nekaj let. Letošnji dopri
nosi so precej boljši od lanskih in 
znašajo povprečno nad 200 metr
skih stotov na hektar. K temu je 
brez dvoma pripomogla pravočas
na setev, uporaba strojev pri obde
lovanju in upoštevanju raznih agro
tehničnih pripomočkov ter ukre
pov.

VELIK PRIDELEK KORUZE 
NA HRVATSKEM

Na Hrvatskem bo letos za 30 
odst. večji pridelek koruze, kakor 
je bil lani. Pričakujejo, da bodo 
pridelali okoli 20 metrskih stotov 
koruze na hektar. Kmetovalci bodo 
prodali zadrugam in podjetjem ra 
promet z žitom približno 20.000 
vagonov koruze. S koruzno letino

JTMREDIL B. MLAKAR

ZGODBA
1

Z DIVJEGA 
SEVERA
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77
Steber dima je brez dvoma pomenil, 

da so v bližini ljudje. Pograbil je puško 
in odhitel v smeri dima. Ko je prispel, 
na vrh griča, je zagledal pred seboj ko
čo, iz katere je pravkar stopil Gaston, 
ki je odhajal na lov.

Tujec pa ni slutil, da se za njim pla
zita dva krvoločna volkova, kajti Kres
nica je nagonsko slutila, da namerava 
ta tujec nekaj slabega z ljudmi v njeni 
koči. Sedaj je prišel pravi trenutek, 
dvignil je puško in ...

78
Toda ustreliti ni imel več časa. Kot 

mali vrag se je Kresnica pognala proti 
njemu, teda s hitrim udarcem kopita jo 
je tujec prestregel in pobil na tla; ta
koj nato pa ga je podrl na t'a strašen 
Bliskov napad. Izpustil je puško in se z 
rokami poizkušal otresti volka. Res je 
našel ugoden trenutek, vrgel Bliska raz 
sebe, se pobral in jadrno zbežal v gozd. 
Blisk ga je hotel zasledovati, toda mila 
tožba ranjene prijateljice ga je odvrni
la od te misli.

79
Čas je tekel naprej. Prišla je zmago

slavna pomlad s svojim prodornim živ
ljenjem m veselo pesmijo ter je spet. iz
ginila. Poletje se je že nagibalo h kon
cu. Neko noč, ko so Gaston Rouget in 
njegova družina sedeli pod zvezdnatim 
nebom pred kočo in ko je mož zapel 
pesem o svoji domovini, ki jo je prine
sel s seboj na sever, se je kot, odgovor 
od daleč, iz globin gozda, oglasilo dolgo 
in zateglo tuljenje. Gaston se je dotak
nil ženine roke in ji rekel z opaznim za
čudenjem v glasu:

80
»Pes-volk je, Ivana. Poletje pojema 

in kmalu nas bo povsem zapustil in se 
vrnil za zmerom v svoje zapuščene pu
stinje. Ko se bodo začela seliti krdela 
volkov, tedaj bo tudi on odšel, žal mi 
bo za njim!«

Blisk je tulil dve milji od koče. Bilo 
je nekako slovo od teh krajev, njega 3e 
vleklo nazaj proti severa na nepregled
na ledena polja. Kresnica pa ni marala 
od tod, bila je sicer zvesta svojemu to
varišu, toda njeno srce jo je vleklo na
zaj k človeškemu ognjišču.


